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نداشتن نقشه راه جامع و دقیق، نقطه ضعف اصلی بخش 
صنعت کشور است. متأسفانه به رغم وعده هایی که از سوی 
دولتمــردان در دوره های مختلف دربــاره تدوین و اجرای 
استراتژی توسعه صنعتی داده شده است، همچنان استراتژی 
مشخصی برای این بخش نداریم. همین بی توجهی به تهیه 
نقشه راه و لزوم ریل گذاری دقیق برای صنعت کشور، موجب 
شــده است تا شاهد پریشان حالی و به دنبال آن عدم رشد 

هماهنگ و مناسب در این حوزه باشیم.
نبود اســتراتژی توسعه صنعتی به معنای آن است که 
کشور فاقد آمایش صنعتی و راهنمایی برای چگونگی حرکت 
در مسیر توسعه صنایع است. بدون برنامه نمی دانیم که در 
کدام منطقه، چه نوع صنعتی قابلیت رشد و اثرگذاری مثبت 
دارد. بدون مطالعه نمی توان برای آینده برنامه ریزی کرد و این 

نقص، سال هاست که گریبان صنعت ایران را گرفته است.
اینکــه می بینیم به هر دلیلی صنعت خاصی طرفداران 
زیادی دارد و بدون مطالعات کارشناسی درباره ظرفیت های 
کشــور در آن صنعت، ناگهان روی آن سرمایه گذاری های 
کلانــی اتفاق می افتد که بیــش از نیاز بوده و درنهایت به 
ورشکستگی صاحبان آن و از بین رفتن سرمایه های کشور 
منجر می شــود یا صنعتی بدون در نظر گرفتن شــرایط 
زیست محیطی که به دنبال دارد در نقطه ای نامناسب ایجاد 

می شود، ناشی از نبود استراتژی توسعه صنعتی است.
بی برنامگی در هر بخشــی، امکان اعمال حمایت های 
هدفمند را از بین می برد. اگر استراتژی لازم درباره صنایع 
کشــور تدوین شــود، دولت می تواند به صورت دقیق و در 
راستای مسیر تعریف شده، از صنایع حمایت کند و تسهیلات 
ارائه دهد. به این ترتیب سرمایه کشور در جایی می نشیند که 
زمینه رشد و توسعه آن مهیاست؛ اما امروز که دولت نمی داند 
حمایت از کدام بخش و صنعت به نفع توسعه کشور خواهد 
بود، در اعمال حمایت های خود سلیقه ای عمل می کند و در 
این شرایط نه تنها صنعت رشد نمی کند، بلکه سرمایه های 
کشــور هم به باد می رود.نبود نقشــه راه، ما را به بی راهه 
می کشــاند و از مقصد اصلی دور می کند. این وضعیت در 
بخش صنعتی کشور حکم فرماست و به همین دلیل امروز 
شــاهد حمایت های بی وقفه و صرف زمان و سرمایه های 
بی دریغ دولت برای صنایعی هستیم که سود و منفعتی برای 
آینده کشور ندارند و فقط به هدررفت داشته های کشور منجر 
می شود و به ازای آن شاهد رها شدن بخش هایی هستیم که 
اگر از سوی دولت مورد توجه و حمایت قرار می گرفتند، قادر 
بودند اثرگذاری و درآمدزایی بالایی برای کشور داشته باشند؛ 
چون علم، امکانات، توانمندی و ظرفیت لازم برای توسعه 
آنها در کشــور وجود دارد و می توانستیم با سرمایه گذاری 
اندکی روی آنها موفق بــه تولید محصولات و خدماتی با 
ارزش افزوده بالاتر شویم.داشتن برنامه مدون، مسیر درست 
توسعه را به سرمایه گذاران نشان می دهد و راهنمایی برای 
آنهاست تا بدانند برای رسیدن به سود و منفعت بیشتر روی 
کدام بخش ها متمرکز شوند و از این طریق منابع اندک خود 
را افزایش داده و با سرمایه گذاری های بیشتر زمینه تولید و 
تجارت بیشتر را مهیا کنند. اگر این روند طی شود، شاهد 
رونق اقتصادی خواهیم بود و در پی آن منویات رهبری که 
در عنوان سال نیز به آن اشاره شده است، محقق می شود. 
در همه این سال ها، فعالان بخش خصوصی بر لزوم تدوین 
استراتژی توسعه صنعتی تأکید و آمادگی خود را برای تهیه 
آن با همکاری بخش دولتی اعلام کردند، بااین حال اراده ای 
در این راستا وجود ندارد.از سوی دیگر آنچه در روند تهیه و 
اجرای این استراتژی اهمیت زیادی دارد، پایبندی دولت های 
بعدی به تداوم اجرای آن است. چنانچه برنامه ای برای بخش 
صنعت کشــور تهیه می شود باید همه ارکان و مدیران در 
هر دوره ای از فعالیت خود نسبت به اجرای آن کوشا باشند 
تا درنهایت شاهد به نتیجه رسیدن آن باشیم؛ در غیر این 
صورت این برنامه نیز به سرانجام دیگر برنامه های کلان مانند 

برنامه های توسعه، دچار می شود.
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راهکار غیرقیمتی دولت برای مقابله با قاچاق بنزین

راهکار غیرقیمتی دولت برای مقابله با قاچاق بنزین
 همزمان با فروکش کردن شیوع کرونا در کشور و اوج گیری 
مصرف بنزین پیش بینی می شد که ایران از سال 1402 تبدیل 
به واردکننده بنزین شود. طبق گزارش مرکز مطالعات زنجیره 
ارزش، کســری بنزین در سال جاری روزانه 12.8 میلیون لیتر 
برآورد می شــود. اخیرا مالک شــریعتی عضو کمیسیون انرژی 
مجلس نیــز از برنامه دولت برای واردات بیش از 600 میلیون 

دلار بنزین خبر داده است.
در این شــرایط اختلاف قیمت داخلی و صادراتی بنزین نیز 
مزید بر علت شــده و با تشــدید قاچاق، تقاضا را افزایش داده 
اســت. طبق اعلام امیر محمد پرهام فر معاون دفتر پیشگیری 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا،  در ســال 1401 کشفیات نفتی 
در حوزه بنزین 250 درصد رشــد داشته که حاکی از افزایش 

قاچاق بنزین است.

 حرکت کارت سوخت خودروها به سمت استان های 
مرزی برای قاچاق

شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در گزارشی 
عنوان کرده اســت: در حال حاضر حدود 19 میلیون خودرو و 
کارت سوخت در کشور وجود دارد که بخش اعظم سهمیه آزاد 
آنها هرگز استفاده نمی شود ولی متاسفانه شاهد آن هستیم که 
کارت های سوخت به تعداد بالا به سمت استان های مرزی منتقل 
می شود و ظرف چند روز اول ماه سهمیه آنها خالی می شود که 

مشخصا صرف قاچاق می شود.

جلیل سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش در این 
باره توضیح می دهد: بخشی از مصرف بنزین در حوزه قاچاق اتفاق 
می افتد که لازم است برای جلوگیری از آن اقدام هایی انجام شود. 
مقدار قاچاق بنزین کشور روزانه 5 میلیون لیتر برآورد می شود. 
بخشــی از این قاچاق از طریق مهاجرت کارت های هوشــمند 
سوخت انجام می شــود که با طرح های مختلف اجرایی تلاش 

می کنیم آن را رصد و از وقوع آن جلوگیری کنیم.

  مقابله با قاچاق بنزین با کاهش سهمیه دوم بنزین 
کارت سوخت شخصی

در این راســتا وزارت نفت دو راهــکار »غیرقیمتی« برای 
جلوگیری از قاچاق بنزین را از سال گذشته تا کنون در دستور 
کار قرار داده اســت. با توجه به اینکه انگیزه اصلی قاچاق ناشی 
از اختلاف قیمت اســت، هر چند که نمی توان این انگیزه را از 
بین برد ولی می توان با اجرای راهکارهای غیرقیمتی از شــدت 
قاچاق کاست.نخستین اقدام برای مقابله با قاچاق بنزین، »کاهش 
سهمیه دوم کارت سوخت شــخصی« بود. 8 شهریورماه سال 
گذشــته شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اعلام 
کرد که از مرداد ماه سقف مصرف بنزین آزاد هر کارت سوخت 

خودروی شخصی 100 لیتر در ماه کاهش یافته است.
به طور کلی کارت ســوخت خودروهای شخصی دارای دو 
ســقف برای مصرف بنزین »سهمیه ای« و »آزاد« است. سقف 
مصرف بنزین ســهمیه ای معادل 60 لیتر در ماه بوده که ثابت 

باقی مانده اســت ولی ســقف مصرف بنزین آزاد در گذشته معادل 250 لیتر در ماه بوده است که از 
مرداد ماه سال جاری این عدد به 150 لیتر کاهش یافته است. بدین ترتیب در مسیر قاچاق سوخت 
از طریق کارت سوخت شخصی محدودیت ایجاد شد.جلیل سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی در گفتگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس با اشــاره به اقدام دولت به 
کاهش 100 لیتری سهمیه بنزین آزاد در کارت سوخت خودروها گفت: سهمیه بنزین 1500 تومانی 
به میزان 60 لیتر در ماه برای خودروهای شخصی باقی مانده است و 150 لیتر نیز به صورت سهمیه 
آزاد از ماه جاری در نظر گرفته می شــود.وی اظهار داشت: بدین ترتیب هر خودروی شخصی ماهانه 
210 لیتر بنزین خواهد داشــت، یعنی می تواند 2100 کیلومتر در ماه مسافت طی کند. طی کردن 
مســافت 2100 کیلومتری برای خودروهای شخصی بسیار بیشتر از نیاز هر خودرو هست و در واقع 

تنها اتفاقی که با این تغییر رخ می دهد کاهش قاچاق بنزین از شهرهای مرزی است.

  ساماندهی کارت سوخت جایگاه ها گام دوم مقابله با قاچاق
دومین راهکار غیرقیمتی برای مقابله با قاچاق سوخت، »ساماندهی کارت سوخت جایگاه ها« بود که 
ابتدای امسال در دستور کار قرار گرفت. طبق بند ح تبصره 14 قانون بودجه 1402، به منظور بهبود 
نظام توزیع بنزین و نفت گاز در کشور و کاهش قاچاق سوخت، وزارت نفت از طریق شرکت تابعه ذی 
ربط مکلف است تدبیری اتخاذ کند که تا پایان شش ماه ابتدایی سال حداقل 90 درصد خودروهای 
بنزین سوز و 95 درصد خودروهای نفت گازسوز صرفاً از کارت های سوخت مختص خودرو استفاده کنند.

طبق این طرح، همه کارت های سوخت جایگاه ها جمع آوری نشده است بلکه به تعداد محدود برای 
موارد اضطراری همچنان کارت سوخت جایگاه موجود است، اما این ساماندهی، انگیزه قاچاق بنزین 
از جایگاه ها را کاهش می دهد.رضا نواز سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت گفت: بعد از اجرای این 
طرح از ابتدای ســال جاری، مردم همکاری مناسبی با پرسنل جایگاه ها داشته اند و استفاده از کارت 
ســوخت شــخصی برای دریافت بنزین آزاد بیش از چهار برابر شده است و این روند در حال افزایش 

است و به خصوص در کلانشهرها استفاده مردم از کارت سوخت صعودی است.

مرتضی قدیمی  -       با توجه به کسری روزانه 13 میلیون لیتری بنزین در کشور، دولت سیزدهم ٢ راهکار غیرقیمتی »کاهش سهمیه دوم بنزین کارت سوخت شخصی« و »سامان دهی کارت سوخت جایگاه ها« را برای 
مقابله با قاچاق بنزین اجرایی می کند.

بدین ترتیب هر خودروی 
شخصی ماهانه ٢1٠ لیتر 

بنزین خواهد داشت، 
یعنی می تواند ٢1٠٠ 

کیلومتر در ماه مسافت 
طی کند. طی کردن 

مسافت ٢1٠٠ کیلومتری 
برای خودروهای شخصی 

بسیار بیشتر از نیاز هر 
خودرو هست و در واقع 

تنها اتفاقی که با این 
تغییر رخ می دهد کاهش 
قاچاق بنزین از شهرهای 

مرزی است.
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هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

کارشناســان بازار سرمایه معتقدند شاخص بورس این روزها مسیر صعودی را با 
آرامش طی می کند و تعداد زیادی از نمادهای بازار در فروردین 1402 فروش خوبی 

را نسبت به ماه های قبل رقم زده اند.
 بازار ســرمایه همچنان روند پرقدرت خود را ادامه می دهد و همه مقاومت های 
پیش روی شاخص های بورس توان ایستادن خود را در برابر قدرت رشد بازار سهام از 
دست داده اند.بورس امروز نیز توانست مهمترین مقاومت پیش روی خود را از میان 
بردارد. ورود شاخص کل بورس به کانال جدید 2.5 میلیون واحدی نشان می دهد، 
هنوز بورس جای رشد فراوان دارد و سهامداران با درس گرفتن از بازار در سال های 
گذشته به دنبال کسب سود هستند.عقب افتادگی بورس از سایر بازارها در دو سال 
گذشته، سبب شده رشد بورس از سطح یک میلیون و 600 هزار واحدی تا سطح دو 
میلیون و 500 هزار واحدی برسد در حالی که هنوز عطش سهامداران رفع نشده است.  

 رشد بورس همچنان ادامه دارد
وحید جعفری، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس، گفت: شاخص مسیر صعودی را با آرامش سپری می کند و فعالان بازار به فروش 
ماهانه فروردین ماه شرکت ها نیم نگاهی کردند. فروشی که نشان می دهد با وجود 
تعطیل بودن نیمی از اولین ماه سال، اوضاع و احوال شرکت ها به مراتب بهتر شده است.

وی ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد، تعداد زیادی از نمادهای بازار بورس تهران 
در فروردین ماه 1402 فروش خوبی را نسبت به ماه های مشابه در سال های گذشته 
رقم زده اند.این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: قیمت ها روی اعداد رُند واکنش های 
خاصی را نشان می دهد و شاخص بورس تهران از این موضوع مستثنی نیست. بسیاری 
از فعالان بازار سرمایه بر روی عدد 2 میلیون و 500 هزار واحدی یک مقاومت جدی 

را در نظر گرفته بودند که امروز این مقاومت شکسته شد.

جعفری تصریح کرد: از نظر تکنیکال، اندیکاتور )شــاخص( RSI در شاخص کل 
در وضعیت هیجان بیش خرید قرار دارد و ممکن است این وضعیت برای شاخص 

بورس تهران همچنان ادامه دار باشد.

  رشد یکپارچه شاخص های عملکردی بورس
 شاخص بورس در پایان معاملات روز سه شنبه نسبت به روز کاری گذشته 37 
هزار و 690 واحد رشد کرد و تا سطح 2 میلیون و 518 هزار و 331 واحد بالا آمد. 
بازدهی این شاخص مثبت 1.52 درصد بوده است.شاخص کل هم وزن نیز با رشد 20 
هزار و 434 واحدی در رقم 845 هزار و 396 واحدی ایستاد. بازدهی این شاخص نیز 
مثبت 2.48 درصد بوده است.شاخص کل فرابورس نیز با رشد 577 واحدی به رقم 
31 هزار و 722 واحد رسید. شاخص هم وزن  فرابورس هم روند صعودی داشت و با 

افزایش 5 هزار و 193 واحد به سطح 153 هزار و 168 واحد رسید.

ورود پول حقیقی به بورس 1٠٢ درصد افزایش یافت
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راهکارهای مطرح شده برای حل مسائل به آفت »ساده سازی« مبتلا است

  با این وجود همانطور که 
بارها در گزارش های بانک 
مرکزی اشاره شده، بخش 
عمده ای از اضافه برداشت 
بانک ها و موسسات اعتباری 
متاثر از عواملی همچون 
مشــکلات ترازنامه ای و 
ضعف حاکمیت شــرکتی 

آنها است  .

محمدرضا کریمی     |   وزیر امور اقتصادی و دارایی با تأکید بر عزم جدی دولت برای گذر از اقتصاد رانتی به اقتصاد دانش بنیان و تولید محور، گفت: در حوزه 
ارائه راهکارها برای حل مسائل با آفتی بنام »ساده سازی« مواجه ایم و اغلب مواردی که در ایام اخیر مطرح شده به همین آفت مبتلا است که جوابگوی حل 

مشکلات کشور نیست.

 داود منظور معاون رئیس جمهور در نشست عمومی با معاونان، مدیران و رؤسای امور این سازمان و رؤسای سازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان ها، به تشریح مهم ترین دیدگاه های خود 
درباره مسائل و موضوع های اقتصادی کشور و چگونگی نقش آفرینی فعال تر و مشارکت حداکثری این سازمان در رشد و توسعه اقتصادی پرداخت.

وی گفت: سازمان برنامه و بودجه کشور بازوی برنامه ریزی و بودجه ریزی رئیس جمهور است.
به گفته وی، رئیس جمهور بر مشارکت فعال سازمان برنامه و بودجه در مدیریت امور اقتصادی کشور و احیای شورای اقتصاد تأکید دارند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در راستای تحقق انتظارات رئیس جمهور از سازمان و ایفای نقش فعال تر در مدیریت اقتصادی کشور، تغییراتی در ساختار سازمان برنامه و بودجه 
ایجاد شد تا این سازمان بتواند به شکل پویاتر به وظایف خطیر خود عمل کند.

لایحه برنامه هفتم توسعه 
تا پایان اردیبهشت نهایی 

می شود

  دور دوم ثبت نام خودرو در ســامانه 
یکپارچه تغییر کرد

مدیر سامانه یکپارچه خودرو گفت: زمان ثبت نام 
دوره دوم یکپارچه تخصیص خورو ۱۶ اردیبهشت 

نیست و قطعا اطلاع رسانی خواهد شد.
 مهدی تقدســی افزود: در حــال حاضر بیش از 
۲۰۸ هزار نفر از متقاضیان ثبت نــام کننده در 
مرحله اول طرح یکپارچه عرضه خودرو که نوبت 
تحویل خودروی آن ها به ســال ۱۴۰۳ موکول 
شد، در مهلت تعیین شده برای تغییر نوع خودرو 
به ســامانه easalcar.ir مراجعه کرده و نسبت به 
تغییر نوع خودرو برای تغییر اولویت بندی اقدام 
کردند.او در خصوص دور دوم ثبت نام هودرو در 
سامانه یکپارچه بیان کرد: هنوز زمان دقیق نمی  
توان اعلام کرد چرا که بایــد زمان بندی تحویل 
خودروهای ثبت نامی تعیین تکلیف شوند.تقدسی 
ادامه داد: در این زمان تعیین شده برای ویرایش 
خودرو، برخی متقاضیان در استعلام گواهینامه 
مشــکل داشــتند یا در طرح جوانی جمعیت 
نمی توانستند درخواســت خود را ثبت کنند که 
این مشکل نیز رفع شــد و ۷۵۰ نفر حائز شرایط 
شناخته شدند و توانستند مجدد اطلاعات خود 
را ویرایش کنند.مدیر ســامانه یکپارچه خودرو 
این را هم گفت: زمان ثبت نام دوره دوم یکپارچه 
تخصیص خورو ۱۶ اردیبهشــت نیست و قطعا 

اطلاع رسانی خواهد شد.

  فروش خانه در ترکیه به ایرانیان ممنوع 
می شود؟

کمال قلیچدار اوغلو یکی از نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری ترکیه با انتشار ویدئو تبلیغاتی 
تحت عنوان "اجاره" گفت که در صورت پیروزی در 
انتخابات، فروش خانه به اتباع خارجی در ترکیه را 

ممنوع خواهد کرد.
 انتخابات همزمان ریاست جمهوری و پارلمانی 
ترکیه در روز ۱۴ ماه می ۲۰۲۳ )۲۴ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۲( برگزار خواهد شــد و برای حضور در 
انتخابات ریاســت جمهوری این کشور، رجب 
طیب اردوغان از ســوی ائتلاف جمهور، کمال 
قلیچداراوغلو از سوی ائتلاف ملت، محرم اینجه از 
سوی حزب مملکت و سینان اوغان از سوی ائتلاف 

آتا در حال رقابت هستند.
روزنامه جمهوریت ترکیه چند روز پیش اعلام کرد 
که اجرای سیاست های رجب طیب اردوغان، اخذ 
تابعیت و اقامت اتباع خارجی در ترکیه در قبال 
خرید و یا اجازه خانه موجب شده است که قیمت 

خرید و اجاره مسکن به شدت افزایش یابد.
بنا به گزارش این روزنامه، اتباع خارجی طی ۱۰ 
سال گذشــته ۳۵۷ هزار و ۳۴۳ خانه در ترکیه 
خریداری کرده اند و همین امر سبب افزایش اجاره 

بها و قیمت خانه در ترکیه شده است.
بنا به اعلام رسانه  های ترکیه، با اجرای سیاست 
جذب سرمایه خارجی ترکیه، هر تبعه خارجی می 
تواند با خرید مسکن به قیمت ۷۵ هزار دلار مجوز 
اقامت نامحدود و با خرید خانه به قیمت ۴۰۰ هزار 

دلار تابعیت و شهروندی ترکیه را اخذ کند.
همین امر سبب شده است که اتباع کشورهای 
مختلف برای خرید خانه در ترکیه اقدام کنند و با 
ادامه این روند در سال های اخیر، تعادل جمعیتی 
در برخی محلات شهرهای ترکیه به هم خورده و 

سبب نارضایتی مردم محلی شده است.
"کمال قلیچدار اوغلو" نامزد اپوزیسیون و رقیب 
اصلی انتخاباتی اردوغان با انتشار ویدئو تبلیغاتی 
تحت عنوان "اجاره" و در تشریح برنامه های خود 
برای حل مشکل مسکن در ترکیه اعلام کرد که 
اگر پیروز انتخابات شــود، در دوره مدیریت او، تا 
زمانی که مشکل مسکن مردم ترکیه حل نشود، 
حتی یک خارجی هم نخواهند توانست در ترکیه 

خانه بخرد.
وی وعده داد: اکنــون املاکی که مردم من برای 
سرپناه به آن نیاز دارند، به خارجی ها فروخته می 

شود و این ننگ تمام خواهد شد.
قلیچداراوغلو بار دیگر با تاکید بر بازگرداندن کلیه 
پناهجویان ساکن در ترکیه به کشورشان در مدت 
دو ســال اضافه کرد: برای تثبیت قیمت مسکن 
در ترکیه، اهمیتی نمی دهم کــه برنامه هایم را 

تبعیض آمیز یا نژادپرستانه بدانند.
وی اردوغان را به اتخاذ سیاســت های اشــتباه 
سرمایه داری متهم کرد و افزایش بی رویه اجاره 
بها و قیمت مسکن در ترکیه را نتیجه اقدامات وی 
دانست و گفت: طی یک سال گذشته نرخ اجاره بها 
در ترکیه ۱۹۷ درصد افزایش یافته و در حالی که 
حداقل دستمزد ۸۵۰۰ لیر تعیین شده، متوسط 
اجاره خانه ۷۴۰۰ لیر است. حضور اتباع خارجی در 
ترکیه با اجرای سیاست درهای باز اردوغان در دو 
دهه گذاشته دنبال شده و بر همین اساس، ترکیه 
به محل اســکان، زندگی و مهاجرت دوباره اتباع 
دیگر کشورها تبدیل شده و همین امر سبب انتقاد 
مخالفان سیاسی دولت این کشور شده است.دولت 
اردوغان در دو دهه گذشــته سیاست سفر اتباع 
خارجی به کشور خود را تا آنجا تسهیل کرد که هم 
اکنون اتباع کشورهای گرجستان و اوکراین بدون 
اخذ ویزا و حتی داشتن گذرنامه، تنها با نشان دادن 
کارت ملی کشور خود می توانند از مرزهای زمینی 

و هوایی وارد ترکیه شوند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/02/13
شماره : 1395
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

بــه گــزارش از وزارت اقتصــاد، »ســید احســان خانــدوزی« طی 
ســخنانی در جمع اســاتید دانشــگاه آزاد اســلامی در محل ساختمان 
مرکزی دانشــگاه آزاد اســلامی، اظهار داشت: متاســفانه ما در حوزه ارائه 
راهکارهای حل مســئله در کشــور با آفتی بنام »ســاده سازی« مسائل 
 مواجه هســتیم. بــه عنوان مثال مــا در مــورد ارز، انرژی، تــورم و... به

 سرعت مسائل را ساده ســازی کرده و راهکارهایی ارائه می دهیم که هیچ 
گونه تناسبی با مختصات پیچیده اقتصاد کشور ندارد.

وی ادامه داد: این نقطه ضعف، شاید تا یک دهه قبل که درآمدهای نفتی 
می توانست تمام نقاط ضعف برنامه های اقتصادی کشور را بپوشاند، خیلی 
برجســته به نظر نمی آمد، اما امروز که ناچاریم بســیار دقیق عمل کنیم و 
دامنه مقدورات دولت و مجلس آنقدر نیست که بتوانیم خاصه خرجی های 

گذشته را تکرار کنیم و بر همین اساس موضوع فرق می کند.
بسیاری از راهکارها در فضای رسانه ای به آفت ساده سازی مبتلاست

وزیر اقتصاد یادآور شد: متأسفانه، اغلب مواردی که در ایام اخیر، تحت 
عنوان راهکار در فضای رسانه ای کشور مطرح می شود به همین آفت ساده 

سازی مبتلا است که جوابگوی حل مشکلات نیست.
وی گفت: اینکه با اتخاذ یک رویکرد انتزاعی چپ یا راست اسلامی و زدن 
برچسب های مختلف به برنامه های دولت بخواهیم به ساده سازی مسئله و 
ارائه راهکار بپردازیم، نتیجه آن می شود که وقتی پیشنهادات را پیش روی 
سیاســتگذار می گذاریم، می بیند که اصلا کمکی به حل مسئله نمی کند و 
گرچه ممکن است یک جریان اجتماعی ایجاد کند اما مشکلی را حل نمی کند.

  ساده سازی ها، دســتاوردی برای گشایش مسائل اقتصادی 
کشور ندارد

خاندوزی تصریح کرد: موضوعات مختلف حوزه ارز، تورم و ... را نمی توان 
به این ساده سازی ها واگذاشت و قاطعانه می گویم، دستاوردی برای گشایش 

مسائل اقتصادی کشور از این موضوع حاصل نمی شود.
وی افزود: ما تجربه شکست هر دو نگاه بازار و دولت محور را داریم و 
می دانیم تحت سیاست بازار چه اتفاقات ناخوشایندی شکل گرفت و به اسم 
مداخله گری دولت، چه رانت ها و سواستفاده های کلان که به وجود نیامد.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه ما به دنبال مســیر حکمرانی اقتصاد توأم با 
هوشمندی و نگاه عدالت طلبانه هستیم، یادآور شد: اگر بخواهیم اقتصاد 
کشــور را به روش هوشمندانه هدایت کنیم اما نسبت به عدالت بی اعتنا 
باشــیم، حتما شکست خواهیم خورد، کما اینکه در سایر کشورها نیز به 
همین گونه اســت و برای دهه ها اســت که نگاه تک بعدی دولت یا بازار 

محور در جهان رنگ باخته است.

 اقتصاد ما مبتنی بر توزیع رانت است
وی با اشاره به اینکه اقتصاد ما مبتنی بر توزیع رانت است، ادامه داد: 
در حال حاضر عبور از اقتصاد رانتی به سمت اقتصاد دانش بنیان و تولید 
محور، کار بسیار دشواری است و بدون گذر از مخالفت شدید گروه هایی 

که از شرایط پیشین منتفع بودند، نمی توانیم از این مرحله عبور کنیم.
خاندوزی با اشــاره به تحریم های آمریکا که دولت ها را وادار به گذر از 
اقتصاد نفتی مبتنی بر توزیع رانت کرده است، اظهار داشت: اگر با توجه به 
تأکیدات رهبر معظم انقلاب، سال ها پیش از این و با اختیار و اراده خودمان 
مبادرت به این کار کرده بودیم، هم اکنون با عدم همراهی جامعه ای که 

انتظارات رانتی آن به درستی تنظیم نشده، مواجه نبودیم.

 تصویــب نهایی طرح مالیات بر ســوداگری در مجلس گام 
بزرگی است

وی با اشــاره به تصویب نهایی طرح مالیات بر ســوداگری در مجلس 
شورای اسلامی، این اتفاق را گام بزرگ و رو به جلو خواند که تا پیش از 
این هیچ کدام از دولت ها پای کار اجرای آن نبوده اند و به همین ســبب 

امکان حمایت از تولید دانش بنیان رقابت پذیر را نداشته اند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه هیچ برنامه اصلاحی بدون سوار شدن بر داده ها 
و اطلاعات دقیق به منظور اصابت دقیق آن به هدف امکان تحقق ندارد، 
گفت: ما ســعی کردیم مسئله بیش از چهار میلیون دستگاه پوز ناشناس 
از حدود ۱۸ میلیون پوز موجود در کشــور را حل کنیم و امروز همه آنها 

غیرفعال و شفافیت کامل در این خصوص حاصل شده است.

 ۲ میلیون مؤدی فاقد نام و نشان شناسایی شده است
وی همچنین حوزه فراریان مالیاتی را مورد اشاره قرار داد که با تکمیل 
اطلاعات مؤدیان، بیش از ۲ میلیون مؤدی فاقد نام و نشان شناسایی شده 

و در تور مالیاتی قرار گرفته اند.
خاندوزی برقراری شــفافیت مناســب در خصوص بدهکاران بانکی و 
هوشمندی فروش آرد به نانوایان را به عنوان یکی دیگر از اقدامات دولت 
مورد اشاره قرار داد که موجب هدایت بهتر برنامه های حمایتی دولت به 
اقشار مختلف بویژه تولیدکنندگان می شود.وی با ذکر تاریخچه کوتاهی از 
روابط دولت با دانشگاه گفت: در گذشته، گاهی دانش را از طریق سفارش 
پروژه های پژوهشــی با سیاستگذار مرتبط می کردیم و گاه به این منظور 

اقدام به تأسیس پژوهشکده هایی در دل دستگاه های دولتی می شد.

رییس هیات عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: ۷۰۶ نفر از مدیران عامل 
شرکت ها یعنی ۱۲ درصد بانوان و ۲۵۸۲ نفر معادل ۲۲ درصد از اعضای هیئت مدیره 

شرکت های دانش بنیان بانوان هستند.
محمدصــادق خیاطیــان رییس هیئــت عامل صنــدوق نوآوری و شــکوفایی 
امــروز در دومیــن رویداد »شــکوفا« با بیــان اینکه این رویــداد از جهات مختلف 
دارای اهمیــت گفــت، گفــت: مالکیــت فکــری برای کســب و کارهــای جدید 
حکــم اکســیژن بــرای انســان را دارد و باید بــه موضوع مالکیت فکــری بیش از 
 گذشــته توجه شــود.وی گفت: کشــورها به دو دلیــل در حــوزه مالکیت فکری 
قانونگذاری می کنند؛ دلیل اول اینکه سعی می کنند از صاحبان ایده حمایت کنند تا 
از حقوق خود مطلع شوند و دلیل دوم، توسعه و ترویج خلاقیت و نوآوری است؛ از این 

رو در این حوزه قانونگذاری می کنند تا خلاقیت و نوآوری توسعه یابد.
خیاطیان وجود نظام مالکیت فکری مؤثر و کارآمد در هر کشور را موجب توجه به دارایی 
های فکری در رشد اقتصادی آنها دانست و یادآور شد:  خوشبختانه در سالیان گذشته این 

 اتفاق در کشور افتاده است و از جنبه قانونگذاری، اجرا و حقوقی و قضایی به این موضوع به 
خوبی توجه شده است.رییس هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به نقش 
بانوان در توسعه کشورها، اظهار کرد: علی رغم همه فضاسازی ها در حوزه زنان، به طور 

قاطع می توان گفت در اغلب زمینه های علمی، زمینه فعالیت زنان و بانوان وجود دارد.
وی با اشاره به دستاوردهای زنان در زیست بوم دانش بنیان، گفت: ۷۰۶ نفر از مدیران 
عامل شرکت ها یعنی ۱۲ درصد بانوا  و ۲۵۸۲ نفر معادل ۲۲ درصد از اعضای هیئت 
مدیره شرکت های دانش بنیان بانوان هستند.به گفته وی، ۱۷ درصد از سهام شرکت ها 
متعلق به زنان اســت و ۳۰ درصد اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها را بانوان تشکیل 
می دهند.خیاطیان با بیان اینکه این آمارها حضور زنان در عرصه های علمی را نشان 
می دهد، ادامه داد:  من از بانوان سرزمین می خواهم یکی از اصلی ترین فعالیت های 
خــود را دانش بنیانی بگذارند، چرا که امروز موضوع دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان 
یک انتخاب نبوده، بلکه یک ضرورت اســت.خیاطیان با  تأکید بر اینکه اهتمامی که 
از بالاترین مقامات، به موضوع دانش بنیان شده، بی نظیر است؛ گفت: طبق فرمایشات 
مقام معظم رهبری سهم GDP اقتصاد دانش بنیان بایستی به ۵ درصد برسد و ما نیز 
امیدواریــم بتوانیم بــه عنوان یک نهاد تأمین مالی در کنار معاونت علمی، این هدف 

را تحقق ببخشیم.

مدیرعامل سایپا ضمن تشریح تحقق پروژه های تعریف شده در این گروه صنعتی، با 
بیان اینکه سایپا سال را با تولید ۲۲۰۰ دستگاه در روز آغاز کرده و به ۲۴۵۰ دستگاه در 
روز در سال جاری خواهد رساند؛ از کاهش ۵۰۰ درصدی مراجعات به نمایندگی برای 
خودروی شاهین و همچنین خرید بهترین خط تولید موتورهای یک تا ۲.۵ لیتری از 

چین در آینده نزدیک و عرضه آن به تمام خودروسازان کشور خبر داد.
 گروه خودروســازی سایپا در محل ســایت مگاموتور، به مناسبت روز کارگر و در 
جهت گرامیداشت مقام شهدای کارگری و هفته کار و کارگر میزبان وزیر تعاون کار و 
رفاه اجتماعی، فرمانده بســیج کارگری و کارخانه های کشور و جمعی از مدیران عامل 

شرکت های خودروساز و البته خانواده شهدا بود.
محمدعلی تیموری- مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در این مراسم ضمن اشاره 
به پروژه های تعریف شــده در راســتای توسعه صنعت و تولید، دستاوردهای این گروه 

خودروسازی در اجرای این پروژه ها را تشریح کرد.
وی اظهار کرد: در دولت سیزدهم )دولت مردمی و عدالت( در سال ۱۴۰۱ بیش از 
پنج پروژه زیر ساخت تعریف شد که اولین پروژه این بود تولیدی که طی سال های اخیر 
به کمترین میزان خود رسیده بود، را افزایش دهیم.  سال گذشته تولید روزانه گروه سایپا 
۲۰۵۰ دســتگاه رسید و سال ۱۴۰۲ را با ۲۲۰۰ دستگاه در روز آغاز کرده و به ۲۴۵۰ 
دســتگاه در روز در سال جاری خواهد رساند.  تحقق این  پروژه افزایش تولید مستلزم 
راه اندازی تعدادی از خطوط تولید بود که نیاز به نیروی کار هم داشت؛ در سال گذشته 

بیش از ۳۲۰۰ نفر کارگر و مهندس تنها در گروه سایپا برای افزایش تولید جذب شد.
تیموری خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۱ با همتی که شکل گرفت، تنظیم قطعات و 
لوازم یدکی در بازار شکل گرفت؛ در دولت قبل سالانه ۱۸۰۰ میلیارد تومان لوازم یدکی 
در بازار فروخته شــده بود که این عدد در ســال گذشته قریب به ۶۰۰۰ میلیاردتومان 

رسید. این بدین معناست که مردم و نمایندگان منتظر قطعه نماندند.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا یادآور شد: در ۱۰ بهمن سال ۱۴۰۰، رهبر انقلاب 
بر اصلاح کیفیت خودروها تاکید کردند؛ براین اساس سال گذشته ۲۴۰ پروژه کیفیت در 
مجموعه قطعه سازی و زنجیره تامین شکل گرفت؛ به گونه ای که نوروز امسال هیچ نماینده، 

مشتری و امدادی در جاده ها معطل نماند. این نتیجه اجرای پروژه های کیفی بود. در برخی 
خودروها همچون شاهین، ۵۰۰ درصد مراجعه مردم به نمایندگی ها کاهش پیدا کرد.

وی ضمن گلایه از ارائه آمار اشتباه در مجلس از میزان تولید که اعلام می شود سایپا 
۳۵۰ هزار دستگاه خودرو تولید شده است، از جامعه صنعتی کشور عذرخواهی و تصریح 
کرد: گروه خودروسازی سایپا شش خودروسازی را زیرمجموعه دارد که چهار خودروساز 
پارس خودرو، زامیاد، سایپادیزل و خود شرکت سایپا بورسی هستند )دو شرکت سایپا 
بن رو و سیتروئن بورسی نیستند( و آمار ارائه می شود؛ پس نمی توانیم آمار دروغ یا غلط 
ارائه دهیم. میزان عرضه سایپا در گذشته، طی شش سال پیش از آن سابقه نداشته است. 
در نیمه دوم سال گذشته، هیچ محصولی از گروه سایپا در چرخه قرعه کشی نبوده و با 

توجه به افزایش تیراژ تولید و عرضه توانست از قرعه کشی خارج شود.
تیموری اظهار کرد: امروز مدرن ترین خط و ســطح اتوماسیون بالای ۶۰ درصد در 
خودروسازی ایران، توسط وزیر کار و رفاه اجتماعی افتتاح شد .سه محصول گروه سایپا که 
منتظر موتور بودند، با موتوری که در همین خط تولید می شود، مجهز خواهند شد. برای 
این خط که به دلیل شرایط تحریمی، از خارج در اختیار ما قرار داده نمی شود، بیش از ۳۰ 
میلیون یورو سرمایه گذاری نیاز بود که به دست مهندسان، کارشناسان و کارگران همین 
 مجموعه سایپا، راه اندازی شد. در هیچ یک از بخش ها اعم از سخت افزار، نرم افزار و.... هیچ 

کمکی از خارج گرفته نشد.
وی افزود: دومین پروژه ای که امســال در مجموعه زامیاد افتتاح خواهد شــد، خط 
تولید رنگ است که پس از ۴۰ سال یکی از مدرن ترین خط رنگهاست. سومین پروژه 
توســعه ای گروه ســایپا، پروژه توسعه مملکت است؛ ما کفش ملی را مجهز به شرکت 
مگاموتور شماره ۳ خواهیم کرد وخانواده موتورهای آخرین نسل موتورسازی جهان را 
از ۱.۵ تا دو لیتری وارد کشور خواهیم کرد. این خط با نازلترین قیمت از چین توسط 
سایپا خریداری خواهد شد و در سال آینده این خط در کفش ملی، احداث خواهد شد 
و این آمادگی را خواهد داشت که به تمام خودروسازی ایران، موتورهای ۱.۵ تا ۲ لیتری 
را عرضه کند که بیش از ۲۵ درصد مصرف ســوخت را کاهش و ۴۰ درصد راندمان و 

کیفیت را افزایش خواهد داد.

  آریا با موتور هیبریدی سال آینده وارد بازار می شود
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا تاکید کرد: سال آینده اولین خودروی ساخت 
داخل آریا با موتور هیبریدی که مصرف سوخت زیر یک ونیم لیتر است، عرضه خواهیم 
کرد. در پروژه های زیرساختی محیط زیستی، سال گذشته موفق شدیم در مدت هشت 
ماه، خروجی CNG را در گروه ســایپا و ساینا را در تاکسی داشته باشیم. گروه سایپا در 
حوزه تاکسی حضور نداشت؛ اسفند ماه سال گذشته پروژه به بهره برداری رسید و تا به 
امروز بیش از ۵۰۰۰ خودروی CNG در گروه سایپا تولید شده است. اردیبهشت ماه ۲۰۰ 
دستگاه روزانه و در خرداد ماه ۳۰۰ دستگاه به تولید خواهد رسید و نهایت روزانه ۴۳۰ 
دستگاه در روز را در برنامه داریم. متوسط این خودروها در سیکل ترکیبی، ۰.۴مصرف 
سوخت را کاهش می دهد؛ این مهم در راستای دستور مقام معظم رهبری برای حرکت 
 CNG در مســیر تولید خودروهای با مصرف ســوخت زیر پنج لیر است که در خودروی
ما محقق شده است.این مدیر خودروساز از توافق با سازمان شهرداری نیز خبر داد که 
مقرر شده خودروی تمام برقی را در جهت کاهش آلایندگی و مصرف سوخت در جامعه 
برای شهرداری وارد کنیم. در شش ماهه دوم سال آینده ، خطوط تولید آن را در گروه 

سایپا راه اندازی خواهیم کرد.

   ادعای ورود ۵۰ فروند هواپیما به کشور
رییس سازمان هواپیمایی کشوری با تاکید بر اینکه صنعت هوایی نیازمند ۵۵۰ فروند هواپیما است، گفت: ۵۰ فروند انواع هواپیما و هلیکوپتر در ۱۸ ماه گذشته خرید و وارد کشور شد که به مرور وارد چرخه پرواز می شود.

 آمار مختلفی در خصوص تعداد ورود هواپیما به کشور در چند روز گذشته منتشر شد که امروز )سه شنبه( »محمد محمدی بخش« رییس سازمان هواپیمایی در نشست خبری در پاسخ به سوال ایرنا درباره جزییات توسعه ناوگان هوایی، گفت: تاکنون ۵۵ فروند هواپیمایی 
کارکرده خریداری و وارد کشور شده است.وی توضیح داد: نیاز صنعت هوایی ۵۵۰ فروند هواپیما است که با توجه به جمعیت، اقلیم و تعداد فرودگاه ها برآورد شده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: هدف گذاری سازمان هواپیمایی خرید پرنده های میان برد است تا چراغ فرودگاه های کم برخوردار روشن شود، اما برای تاب آوری صنعت، اولین کار ما برای مقابله با تحریم بازگرداندن تعدادی از ۳۳۰ هواپیمای زمینگیر بود که بالای 
۱۰ سال است، زمینگیر هستند.محمدی بخش درباره تعداد هواپیماهای زمینگیر، بیان کرد: ۱۶ هواپیمای بیش از ۱۰ سال است که زمینگیر هستند و هم زمان ۶۸ فروند کمتر از ۱۰ سال و ۳۹ فروند بین ۲ تا ۵ سال دیگر نیز زمینگیر است.

1۲ درصد مدیران عامل شرکت های دانش بنیان، زن هستند

تولید ۲۴۵۰ دستگاه خودرو در روز
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اقتصاد ایران روی دور رونق

محمدرضا کریمی     |  اتاق بازرگانی ایران در جدیدترین گزارش خود به تحلیل وضعیت شامخ در پایان ۱۴۰۱ پرداخته و آمارها نشان 
می دهد که بهترین وضعیت صنایع از مهر ماه ۱۳۹۸ تاکنون، در پایان ۱۴۰۱ به ثبت رسیده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

تهیه ۱۳۰ هزار بسته 
معیشتی برای کمک به 
کارگران

 مشــکل مالیاتی واردکنندگان ناشی از 
تفاوت نرخ ارز در دو ماهه ۱۴۰۱ برطرف شد

بــا پیگیری های دبیرخانه شــورای گفت وگو، 
مشکل مالیاتی واردکنندگان ناشی از تفاوت نرخ ارز 
فروردین و اردیبهشت 1401 با ماه های بعدی سال، 
برطرف شد.نرخ مالیات و عوارض برای واردکنندگانی 
که در دو ماه فروردین و اردیبهشت 1401 کالاهای 
خود را ترخیص کردند با نرخ ارز ترجیحی محاسبه 
شــد. از ماه خرداد این نرخ به ETS تغییر کرد و به 
دنبال آن مودیانی که طی دو ماه ابتدایی ســال با 
نرخ ترجیحی، مالیات خود را پرداخت کرده بودند، 
با تاکید سازمان مالیاتی، باید مابه التفاوت ناشی از 
تغییر نرخ ارز را پرداخت می کردند که این موضوع 
مورد اعتراض واردکنندگان قرار گرفت.پس از طرح 
مسئله در دبیرخانه شورای گفت وگو و بررسی هایی 
که با حضور نمایندگان دستگاه های مربوط، صورت 
گرفت، این مسئله با ابلاغیه سازمان امور مالیاتی 
برطرف شــد. طبق این ابلاغیــه ادارات کل امور 
مالیاتــی باید اســتعلام های لازم را انجام دهند و 
چنانچه واردکننده ، مالیات و عوارض تعیین شده را 
پرداخت کرده باشد، دیگر نیازی به پرداخت مالیات 

و عوارض مضاعف نیست. 

  شاخص بورس وارد کانال دو میلیون و 
۵۰۰ هزار واحد شد

روند صعودی در بازار سرمایه امروز شدت گرفت؛ 
به طوری که شاخص کل بورس با بیش از ۳۷ هزار 
واحد افزایش توانست وارد کانال دو میلیون و ۵00 
هزار واحد شود.شاخص کل بورس امروز با ۳۷ هزار 
و ۶۹0 واحد افزایش تا رقم دو میلیون و ۵1۸ هزار 
واحد صعود کرد.شاخص کل با معیار هم وزن نیز 
۲0 هزار و 4۳۳ واحــد افزایش یافت و رقم ۸4۵ 
هــزار و ۳۹۶ واحد را ثبت کــرد.در این بازار یک 
میلیون معامله به ارزش 1۷۳ هزار و 1۶۶ میلیارد 

ریال انجام شد.
فولاد مبارکــه اصفهان، مخابرات ایران، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس و توسعه معادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.
در آن سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس 
نیز با ۵۷۷ واحد افزایش تا رقم ۳1 هزار و ۷۲۲ واحد 
صعود کرد.معامله گران این بازار ۵1۷ هزار معامله به 
ارزش ۲01 هزار و ۳۶۳ میلیارد ریال انجام دادند.

فولاد هرمزگان جنوب، ســرمایه  گذاری مالی 
سپهر صادرات، پتروشیمی زاگرس و گروه انتخاب 
الکترونیک آرمان نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند. 

 معافیت مالیاتی واگذاری سهام عدالت به 
افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور با صدور 
بخشنامه ای، معافیت مالیاتی واگذاری سهام عدالت 
به افراد تحت پوشــش نهادهای حمایتی موضوع 
تصویب نامه شورای عالی اجرای سیاست  های کلی 
اصل 44 قانون اساســی وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی ابلاغ کرد.به گزارش از سازمان امور مالیاتی، 
در بخشــنامه ابلاغی سیدمحمدهادی سبحانیان 
خطاب به ادارات کل امور مالیاتی سراســر کشور 
تصریح شــده اســت: با توجه به مفــاد بند )۲( 
تصویب نامه شماره ۲۲0۵۷۳/ت ۶0۷۹1 هـ مورخ 
۳0/11/1401 هیئت محترم وزیران مبنی بر ملغی 
شدن تصویب نامه شــماره 1۶۷000/ت ۵۹۹۹0 
هـ مورخ 1۲/0۹/1401 ارســالی طی نامه شماره 
۲۵۷11۸/۸0 مورخ 1۳/1۲/1401 شــورای عالی 
اجرای سیاســت  های کلی اصل 44 قانون اساسی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی که در اجرای قسمت  
اخیر بند )الف( تبصره )۲( قانون بودجه سال 1401 
کل کشور و به موجب تصویب نامه صدرالاشاره در 
خصوص نحوه واگذاری سهام عدالت جدید مصوب 

شده است، برای اجرا ارسال می شود.
در این بخشنامه آمده است: بر اساس ماده )11( 
تصویب نامه مذکور، نقل و انتقال سهام موضوع این 
مصوبه خارج از ســاعت معامــلات و خارج از اتاق 
پایاپای انجام خواهد گرفــت. این نقل و انتقال از 

پرداخت کلیه هزینه ها و مالیات معاف است. 

  عرضه بلیت هواپیما بدون محدودیت 
ادامه دارد

 رییس ســازمان هواپیمایی کشوری با رد این 
شــایعه مبنی بر اینکــه ایرلاین ها، عرضه بلیت با 
قیمت های فعلی را محدود کرده اند، گفت: در نوروز 
امسال این شایعه مطرح شد که ایرلاین ها از عرضه 
بلیــت خودداری می کنند، اما از آمار جابه جایی ۳ 
میلیونی مسافر می توان فهمید که بلیت عرضه شده 
است. مسافران بخش هوایی از عدم امکان دسترسی 
به بلیت هواپیما شکایت دارند و اعلام می کنند دوره 
انتظار خرید بلیت هواپیما نسبت به سال گذشته، در 
سال جدید بیشتر شده و همین حالا برای روزهای 
پایانی اردیبهشت بلیت نیست.هم زمان با این گلایه 
شایعاتی درباره دلیل عدم عرضه کافی بلیت هواپیما 
نیز وجود دارد. برخی ادعا دارند که شــرکت های 
هواپیمایی بــه امید افزایش قیمت هــا از عرضه 
کافی خودداری می کنند و به صورت هفتگی و نه 
فصلی برنامه های پروازی را می فروشند.شرکت های 
هواپیمایی از اردیبهشــت سال گذشته در انتظار 
افزایش قیمت بلیت هســتند که بر اساس آخرین 
اظهارنظر رییس سازمان هواپیمایی تا 10 روز آینده 

تکلیف قیمت بلیت هواپیما مشخص خواهد شد.

مســئول ســازمان بسیج کارگران کشــور از کمک به ساخت ۹۸0 واحد مسکونی برای خانواده های تحت پوشش کمیته امداد خبر داد و گفت: همچنین 1۳0 هزار بسته معیشتی با کمک 
کارفرمایان برای کارگران تامین شده است. »حمیدرضا اله بداشتی« امروز در  در مراسم گرامی داشت مقام شهدای کارگری و هفته کار و کارگر تهران بزرگ و روز جهانی کار و کارگر که در 
شرکت مگاموتور سایپا برگزار شد، گفت: همان طور که می دانید دشمن تمام تلاش خود را در فضای مجازی، فضای فرهنگی و فضای سیاسی به کار گرفت تا کارگران و صنعت ما را از چرخه و 
مدار تولید خارج کند و کارگران را به جمع معترضان بپیوندد و در رسانه هایشان با دروغ پردازی کردند اما غافل از اینکه کارگران شریف و نجیب ما با وجود مشکلات معیشتی با عهد و پیمانی 
که با امام را حل داشتند و عهد و میثاقی که با حضرت امام داشتند در ذیل علم ولایت همچتان ثابت قدم هستند. مسئول سازمان بسیج کارگری کشور بیان داشت: سازمان بسیج کارگری و 
کارخانجات کشور به عنوان یک سازمان کمک دهنده و پشتیبان کارگران در کنار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش می کند تا مشکلات حوزه معیشتی، رفاهی و مشکلات حوزه آموزش 

و توانمندسازی برداشته شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/02/13
شماره : 1395

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران وضعیت شبکه 
توزیــع، تامین مالی، موانع صادرات و تامین انرژی را از مهم ترین چالش های صنعت 
پوشــاک در سال جاری عنوان کرد و گفت: هر روز شاهد شکل های مختلف و جدید 

قاچاق هستیم و قاچاق سهم قابل توجهی از این کیک کوچک شده را گرفته است.
مجید افتخاری ، با بیان اینکه بزرگترین گلوگاه رشد صنعت پوشاک شبکه توزیع 
اســت، اظهار کرد: شبکه توزیع پوشاک از بیماری رنج می برد و مصرف کننده از این 
وضعیت آسیب می بیند. چرا که سبد مصرفی خانوار کوچک شده و امکان خرید مانند 

گذشته را ندارند. بنابراین افراد میزان یا دفعات خرید خود را کم کرده اند.
وی بــا بیان اینکه مصرف کننده بین اولویت های خوراک، مســکن و پوشــاک، 
می توانــد با پوشــاک مدارا کنــد، گفت: از طرف دیگر هر روز شــاهد شــکل های 
مختلــف و جدیــد قاچاق هســتیم و قاچاق ســهم قابــل توجهــی از این کیک 
 کوچــک شــده را گرفته اســت. در این میــان چشــم اندازی هم برای مبــارزه با 

قاچاق وجود ندارد.
افتخاری برخی از راه های فروش قاچاق را قاچاق کالای استوک، کیلویی، بنگلادشی 
و فروش های اینترنتی عنوان کرد و گفت: به نظر می رسد قاچاقچی در امنیت است و 
بخش قابل توجهی از بازار را گرفته است. با توجه به افزایش هزینه های تولید و کاهش 
سهم تولیدکنندگان ممکن است در آینده تولید پوشاک دیگر صرفه اقتصادی نداشته 

باشد. در حال حاضر هم سوددهی تولید در کشور پایین تر از سود روزشمار بانک است.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشــاک ایران با اشاره به 
فعالیت بانک هایی که نام آن ها در اقتصاد بانک نیست، تصریح کرد: کار این بانک ها این 
است که مثل جاروبرقی سرمایه سطح جامعه را جمع می کنند و با آن سرمایه گذاری 
و ســاخت و ســاز می کنند. در اصل این بانک ها، بنگاه هایی هستند که اجازه تامین 
مالی از مردم دارند. این بنگاه ها کل حجم نقدینگی را جذب و تورم ایجاد می کنند و 

وضعیت را به سمتی بردند که تولید صرفه اقتصادی نداشته باشد.

وی با بیان اینکه هیچ کارگری با رقمی که امسال برای دستمزد اعلام شده، حاضر به 
کار نیست، گفت: واحدهای صنفی مجبورند مبالغ بالاتری پرداخت کنند. علاوه بر این، 
افزایش اجاره بها و نرخ ارز هم باعث افزایش هزینه های تولید شده است. این وضعیت 
در کنار کاهش قدرت خرید مردم، به تولیدکننده فشار می آورد. در این شرایط برای 

تعادل بازار یا قاچاق افزایش پیدا می کند یا کیفیت کالاهای داخلی کاهش می یابد.
افتخــاری بــا بیــان اینکه عــده ای می گوینــد در این شــرایط به جــای بازار 
داخــل بــر صــادرات تمرکــز کنیــد، تصریــح کــرد: ایــن در حالی اســت که 
مکانیــزم مناســبی برای صــادرات وجود نــدارد و حتی امکان باز کردن ال ســی 
 کــه اســاس و پایه تجارت اســت نیز وجــود نــدارد و بعد هم مشــکلات انتقال

  پــول وجــود دارد. مجموع این شــرایط نگرانی هایی برای مهاجــرت کارآفرینان و 
ســرمایه گذاران ایجاد می کند. همانطور که در حال حاضر هم شاهد سرمایه گذاری و 
مهاجرت فعالان اقتصادی به ترکیه و دیگر کشــورهای همسایه هستیم.عضو هیئت 
مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشــاک ایران قطعی برق و گاز در فصل 
تابســتان و زمســتان، تامین مواد اولیه و نوسانات نرخ ارز را نیز از  دیگر چالش های 
صنایع عنوان کرد و گفت: کارت اعتباری هم روش مناســبی نداشت و محقق نشد، 
چراکه بانک پیشــنهاد داد ۲0 درصد ســود بردارد و پول را نیز دو ماه بلوکه کند که 

برای تولیدکننده صرفه نداشت.

 سهم  قابل توجه پوشاک قاچاق از بازار

 شامخ در اسفندماه برای دومین ماه پیاپی در ناحیه بالای 
۵0 به دست آمده که از بهبود قابل توجه وضعیت کسب وکارها 
در اسفندماه نسبت به بهمن ماه حکایت دارد. ثبت این رکورد 
تا حدود زیادی به دلیل شرایط نابسامان و رکودی یاد شده 
در ماه های قبل بوده است. از مهم ترین موضوعات مورد اشاره 

توســط مدیران خرید در اسفندماه افزایش قیمت مواد اولیه 
و محصولات تولیدی است. این موضوع می تواند به خروج از 
شرایط رونق و ورود به ناحیه کمتر از ۵0 طی ماه های ابتدایی 

سال 140۲ منجر شود.
بر اساس گزارش مدیران خرید در اسفندماه مقدار تولید 

مجوز بانک مرکزی برای واردات کالا با رمز ارز
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران از امکان واردات کالا از 
طریق رمزارز خبر داد و گفت: این امر نیازمند یک سامانه بود که 

با کمک اتاق ایران آن را طراحی کردیم.
رئیس ســازمان توسعه تجارت ایران با اعلام این خبر که برای 
واردات کالا بــا رمز ارز، مجوزهــای لازم از بانک مرکزی دریفات 
شــده است، گفت: برای تحقق این هدف، فرآیند و بستری برپایه 
بلاکچین تعریف شــد تا هم مباحث B2B را پوشــش دهد و هم 
پلتفرم های ایرانی با کشورهای اطراف ارتباط برقرار کند تا بر پایه 

رمز ارز قابلیت مبادله داشته باشد.
او ادامه داد: این امر نیازمند یک سامانه بود چرا که سیستمی که براساس آن صادرکننده رمز ارز بگیرد و به واردکننده منتقل 
کند، به فرآیندهای فنی نیاز دارد و مهمتر از آن اینکه باید به سامانه جامع تجارت و سامانه های تخصیص ارز بانک مرکزی هم 
متصل باشد.پیمان پاک تصریح کرد: با کمک اتاق بازرگانی این سامانه را تعریف و طراحی کردیم که اوایل زمستان سال گذشته 
نیز نهایی و بر بســترهای مرتبط نیز منطبق شــد. مشــکلی که داشتیم موضوع حساب واسط ریالی بود که تعیین تکلیف و این 

حساب واسط طراحی شد.
وی با تاکید براینکه بانک مرکزی مجوز مربوطه را صادر کرده و فقط منتظر تأیید نهایی وزارت اقتصاد هستیم، گفت: بنا این 
بود که اواخر پاییز سال گذشته واردات با استفاده از رمز ارز اجرایی شود، اما راه اندازی سامانه و سازکار قانونی، عملیاتی شدن 
آن را به تعویق انداخت. ضمن اینکه با تغییرات در بانک مرکزی مواجه بودیم، اما در حال حاضر کار تقریباً تمام است و به زودی 

این فرآیند عملیاتی خواهد شد.
معاون وزیر صمت اظهار داشــت: براســاس آمار و اطلاعات وزارت صمت و بانک مرکزی، برخی از واحدهای تولیدکننده رمز 
ارز مجاز در داخل کشور، واردات در ازای رمزارز خودشان انجام دادند که البته عدد بالایی نیست و در حد چند ده میلیون دلار 

است؛ اما برآن اساس فرآیند کار را آزمایش کردیم که عمومیت موضوع و راه اندازی سامانه آن از امسال اجرایی خواهد شد.

 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات امروز )سه شنبه، 1۲ 
اردیبهشت( با ۳۷ هزار و ۶۹0 واحد افزایش و ورود به کانال ۲.۵ میلیون 

واحد، در ارتفاع ۲ میلیون و ۵1۸ هزار واحدی ایستاد.
 شــاخص هم وزن با ۲0 هزار و 4۳4 واحد افزایش به ۸4۵ هزار 
و ۳۹۶ واحد و شــاخص قیمت با 1۲ هزار و ۳۸ واحد رشد به 4۹۸ 

هزار و ۵۳ واحد رسید.
امروز در معاملات بورس تهران، بیش از ۲۳ میلیارد و ۷۸ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 1۷۵ هزار و ۵۸ میلیارد ریال 

معامله شد.
فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با چهار هزار و ۵4۳ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با سه هزار و ۹4۲ واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
)فارس( با سه هزار و ۳0۹ واحد، توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۲ هزار و 1۲0 واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( 
با یک هزار و ۸41 واحد و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران )حکشتی( با یک هزار و ۲۳۳ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.

همچنین پتروشیمی پردیس )شپدیس( با ۳۷4 واحد، پتروشیمی شیراز )شیراز( با ۲۷۷ واحد، نفت سپاهان )شسپا( با 1۹۶ واحد 
تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.

بر پایه این گزارش، امروز ایران خودرو )خودرو(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، سایپا )خساپا(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، بانک ملت )وبملت( و بانک صادرات ایران )وبصادر( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.

گروه خودرو هم در معاملات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه چهار میلیارد و 1۹۵ میلیون برگه سهم به 
ارزش ۲1 هزار و ۹۳۸ میلیارد ریال دادوستد شد.

شاخص فرابورس نیز امروز بیش از ۵۷۷ واحد افزایش داشت و به ۳1 هزار و ۷۲۲ واحد رسید.
در این بازار بیش از ۹ میلیارد و 41۸ میلیون برگه سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات امروز فرابورس بیش از 

۵۲0 هزار و ۵۵۷ نوبت بود.

ورود شاخص بورس به کانال جدید با رشد ۳۷ هزار

 ســخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت گفت: در سال 1401 حدود 
14۷هزار تن کالای غیرنفتی به ارزش ۲4۳ میلیون و 1۶۸ هزار دلار به سوریه صادر 
شد که از لحاظ وزنی 10.۶ درصد و از لحاظ ارزش 11.4 درصد نسبت به سال 1400 

رشد داشته است.
به گزارش از کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت، سید روح اله لطیفی در آستانه 
سفر رییس جمهور به سوریه در خصوص صادرات به این کشور اظهار داشت: صادرات 
کالاهای ایرانی به سوریه در دو دهه اخیر فراز و نشیب بسیاری داشته است و می توان 

آن را به قبل و بعد بحران این کشور در سال ۲011 تقسیم بندی کرد.
وی افزود: از ســال ۸1 تا ســال ۹0 یعنی قبل از بحران ســوریه به مدت ده سال 
صادرات غیر نفتی ما با این کشــور در مسیر افزایشی قرار گرفته بود و جمعا در این 
ده ســال، دو میلیارد و 4۷۶ میلیون و ۶0۸ هزار و ۶۹۲ دلار کالای ایرانی به سوریه 
صادر شده، اما بعد از آغاز بحران در این کشور تا سال 1401 به مدت 11سال، میزان 
صادرات ما به سوریه جمعا به یک میلیارد و ۸۸1 میلیون و ۵۸۸ هزار و ۵۶1 دلار رسید.

وی تاکید کرد: علاوه بر جنگ ، حضور و دخالت نیروهای بیگانه ، توقف و انسداد 
مسیرهای ترانزیتی و حمل و نقلی منتهی به سوریه و بروز فراگیری کرونا نقش مهمی 

در کاهش این میزان طی این 11 سال اخیر داشته که از روی کار آمدن دولت سیزدهم 
مجددا در مسیر افزایشی قرار گرفته است.

لطیفی خاطرنشــان کرد: در دوره 10 ساله ۸1 تا ۹0 یعنی قبل از بحران سوریه 
صادرات ایران به ســوریه در سال ۸1 یعنی در دولت هشتم حدود ۶۳ میلیون دلار ، 
ســال ۸۲ حدود ۷1 میلیون دلار ، ســال ۸۳ هم حدود 11۶ میلیون دلار ، سال ۸4 
بــا تغییر دولت و آغاز دولت نهم به بیش از 1۸۶ میلیون دلار، ســال ۸۵ به ۲۳۶.۵ 
میلیون دلار و در ســال ۸۶ به بیش از ۳۳0 میلیون دلار و در ســال ۸۷ به بیش از 

۳1۶ میلیون دلار رسید.
وی افزود: در سال ۸۸ و در آغاز دولت دهم صادرات به سوریه حدود ۳۷۹ میلیون 
دلار و در ســال ۸۹ به رکورد ۵۲4.۵ میلیون دلار رســید و در سال ۹0 که اواخر آن 

مصادف با بحران سوریه بود این میزان به ۳۷۳ میلیون دلار نزدیک شد.
وی تصریح کرد: در سال ۹1 که آغاز بحران در سوریه به شمار می رفت، صادرات 
ایران به دمشق حدود 1۶1 میلیون دلار بوده و در سال ۹۲ و همزمان با آغاز به کار 
دولت یازدهم 11۷ میلیون دلار، سال ۹۳ بیش از 10۳ میلیون دلار، سال ۹4 حدود 
1۵۹ میلیون دلار، سال ۹۵ بیش از ۲۵۶ میلیون دلار، کالای ایرانی به سوریه صادر شد.

ســخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صمت در خصوص 
میزان صادرات به سوریه در دولت دوازدهم تاکید کرد: در سال ۹۶ و همزمان با آغاز 
دولت دوازدهم، صادرات به سوریه به بیش از ۳۲۶ میلیون دلار رسید و در سال ۹۷ 
با وجود کاهش تنش در سوریه و شکست گروه های تروریستی در این کشور، متاسفانه 
به دلیل محدودیت ها و مسدود بودن مسیرهای ترانزیتی و حمل و نقلی، صادرات به 

سوریه کمی بیشتر از 1۵۹ میلیون دلار را نشان می دهد.
وی اظهار داشت: در سال ۹۸ نیز به بیش از 1۶۶میلیون دلار رسید، در سال ۹۹ 
نیز با فراگیری کرونا و توقف تجارت در بسیاری از کشورها و مرزها ،1۲۲ میلیون دلار 

کالا از ایران به سوریه صادر شد.
لطیفی گفت : با بازگشایی مرزها و روان شدن تجارت جهانی، همزمان با استقرار 
دولت سیزدهم در سال 1400، صادرات کشورمان به سوریه به ۲1۸ میلیون و ۲۶0 
هزار دلار رسید که نسبت به سال 1۳۹۹ رشد ۹۹ درصدی داشته و در سال 1401 
نیز این روند رو به رشــد ادامه پیدا کرد تا اینکه صادرات در این ســال با رشد 10.۶ 
درصدی در وزن و 11.4 درصدی در ارزش به 14۷ هزار تن کالای غیر نفتی به ارزش 

۲4۳ میلیون و 1۶۸ هزار و ۵۳۳ دلار رسیده است.

شد ۱۱.۴ درصدی صادرات ایران به سوریه در سال ۱۴۰۱

افزایش قابل توجهی داشــته )۶0.۸1( و میزان سفارشــات جدید پس از کاهش شــدید در دی ماه 
)40.۸۲( و عدم تغییر در بهمن ماه )4۹.۶( در اسفند با افزایش روبرو شده است )۵4.۹۷(. همچنین 
ســرعت انجام و تحویل سفارشات بهبود زیادی داشته )۶1.4۸( و شاهد افزایش در موجودی مواد 
اولیه خریداری شده نیز هستیم )۵4.14(. میزان استخدام نیروی کار اندکی افزایش یافته )۵۲.۲۸( 
و افزایش شدید در قیمت مواد اولیه در اسفندماه نسبت به ماه گذشته گزارش شده است )۸۷.۶1(. 
افزایش قیمت خرید مواد اولیه از ابتدای پیمایش شامخ در تمامی دوره ها گزارش شده و از مردادماه 

سال 1401 بر شدت افزایش قیمت مواد اولیه افزوده شده است.
بنا بر اعلام فعالان اقتصادی، در اسفندماه وضعیت موجودی محصول نهایی در انبار اندکی کاهشی 
بوده )4۵.1۸( و علی رغــم افزایش قابل توجه در فروش محصولات )۶1.1۸( میزان صادرات اندکی 
کاهش یافته است )4۸.۸1(. قیمت محصولات تولیدی نیز در اسفندماه افزایش یافته و انتظار فعالان 

اقتصادی نسبت به تولید در ماه آینده حاکی از کاهش قابل ملاحظه است )۳۶.4۸(.
صنایــع  ســایر  شــامخ  چــرم،  و  پوشــاک  گــروه  به جــز  اســفندماه  پیمایــش  در 
 مــورد بررســی در ناحیــه رونــق و بالاتــر از ۵0 به دســت آمده که نشــان از بهبــود وضعیت

 کسب وکارهای صنایع دارد.
بررسی و مقایسه اعداد شامخ صنایع مختلف در بهمن ماه و اسفندماه حاکی از آن است که رونق 
فعالیت های برخی صنایع در اســفندماه شدت یافته و در برخی صنایع نیز این بهبود تضعیف شده 
است. عمده صنایع مورد بررسی طی سه ماه پایانی سال 1401 شاهد تقویت روند رو به بهبود وضعیت 
کسب وکارهای خود بوده اند، هر چند که روند بهبود فعالیت های صنایع پایه از قبیل صنایع فلزی، 
ماشین سازی و لوازم خانگی، وسایل نقلیه و قطعات وابسته و شیمیایی تضعیف شده که می تواند در 

ماه های آتی تغییر در روند رو به رشد شامخ کل و شامخ صنعت را به همراه داشته باشد.
 در میــان صنایع مورد بررســی بیشــترین عدد شــامخ متعلق به گروه کانی هــای غیرفلزی 
اســت )۷۵( و کمترین شــامخ طبق روال شــش ماه اخیر متعلق به گروه پوشــاک و چرم اســت 
)4۸.1(. شــامخ ایــن گــروه پس از هشــت مــاه در بهمن مــاه در ناحیه بالای ۵0 قــرار گرفت، 
 امــا در اســفندماه مجدداً به زیر ۵0 تنزل یافته اســت کــه حکایت از تداوم وضعیت نابســامان

 فعالیت های این گروه دارد.
شــامخ گروه کانی های غیرفلزی در اســفندماه با 1۷ واحد افزایش نســبت به ماه قبل نشان از 
شــدت یافتن بهبود وضعیت کســب وکارهای این گروه دارد. پس  ازاین گروه شامخ گروه لاستیک 
و پلاســتیک بــا ثبت عــدد ۷۳ از بهبود چشــمگیر در فعالیت های این گروه نســبت به ماه قبل 
حکایت دارد. شــامخ اســفند این گروه با افزایش 4 واحدی نســبت به شامخ ماه گذشته، حاکی از 
آن اســت که طی ســه ماه پایانی سال 1401، بر شــدت بهبود وضعیت کسب وکارهای این گروه 
افزوده شــده اســت. پس از آن، صنایع چوب، کاغذ و مبلمان با ثبت عــدد ۶۹.۸ قرار می گیرد که 
 نســبت به شامخ ماه گذشــته 14 واحد افزایش نشــان می دهد؛ بنابراین شــدت بهبود وضعیت 
کســب وکارهای این گروه نیز افزایش یافته و حکایت از رونق قابل توجه کســب وکارهای این گروه 

طی سه ماه اخیر دارد.

 جهان در حال عبور از دوره 
گذار انرژی است، بازار کار 
منقبض شــده، شرکت ها 
درحال بازســازی زنجیره 

تامین هستند.
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کشاورزی 

۲۰۰ روستای استان بوشهر 
در پوشش طرح کاهش تنش 

آبی قرار گرفتند

به گزارش از سازمان شیلات ایران، »رضا عباسپور نادری« به بهانه ۱۲ 
اردیبهشت روز جهانی تنُ ماهیان افزود: این ذخایر با برداشت سالیانه ۲۷۰ 

هزار تن، ظرفیت مناسبی برای افزایش ارزآوری و تحقق شعار سال است.
مدیرکل دفتر مدیریت امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران اظهار 

داشت: در کمیسیون تنُ ماهیان اقیانوس هند )IOTC( امتیاز ایران از لحاظ 
پایبندی ۷۶ عنوان شده که از متوسط امتیازات کشورهای عضو بالاتر است 
که این امر ناشی از رعایت و اجرای الزامات و مقررات ابلاغی کمیسیون تنُ 

ماهیان اقیانوس هند در سطح کشورمان است.
عباس پورنادری تصریح کرد: هماهنگی و تعامل سازمان شیلات ایران 
با بهره برداران و تشکل های صیادی برای بومی سازی و تطبیق مقررات و 
الزامات کمیسیون تنُ ماهیان اقیانوس هند کمک می کند تا بهره برداری 

پایدار با رویکرد ماهیگیری مسئولانه انجام شود.

 بیش از ۴۰ درصد صید جنوب کشور به تنُ ماهیان اختصاص 
دارد

مدیرکل دفتر مدیریت امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران گفت: 
در سال ۱۴۰۰ میزان کل صید حدود ۶۷۳ هزار تن در جنوب کشور برآورد 
شد که مقدار ۳۳۵ هزار تن مربوط به بهره برداری از ذخایر سطح زی درشت 

بوده که ۲۷۰ هزار تن آن را تنُ ماهیان تشکیل می دهد.
وی با بیان اینکه حدود ۸۰۰ فروند شناور صیادی لنج مجوز و قابلیت 
تردد و فعالیت در صیدگاه های اقیانوس هند را دارند افزود: گونه های اصلی 
مورد بهره برداری شــامل هوور، هوور مسقطی، گیدر است که میزان صید 
گونه هوور مسقطی نسبت به گونه های دیگر بیشتر و معادل ۶۸ هزار تن 
در سال ۱۴۰۰ بوده، گونه هوور با ۵۵ هزار تن و گونه گیدر با ۴۵ هزار تن 

در رتبه های بعدی صید قرار دارد.
عباس پور نادری ادامه داد: ایران براســاس توصیه های کمیسیون تنُ 
ماهیان اقیانوس هند برای کاهش تلاش صیادی در صیدگاه های محدوده 
IOTC با تدوین "طرح مدیریت تلاش صید در حوزه مکران" تدابیر و اقداماتی 
را به منظور مدیریت و ایجاد تعادل در حجم تلاش صید با توجه به میزان 

مجاز قابل برداشت از ذخایر مذکور در دستور کار دارد.
وی افزود: برای بهبود کیفیت تنُ ماهیان صید شده نیز تجهیز شناورهای 
صیادی به امکانات برودتی و نگهداری مناســب در کنار تغییر روش صید 
بخشــی از شناورها از روش گوشگیر به روش های صید انتخابی همچون 

لانگ لاین و ترولینگ اقدام شده است.
وی دربــاره اختصاص ۱۲ اردیبهشــت )۲ می( بــه عنوان روز جهانی 
تـُـن ماهیان در تقویم گفت: تنُ ماهیان ظرفیت مناســبی برای صادرات 
 و ارزآوری بــه کشــور بوده و می تواند شــعار ســال )مهار تورم، رشــد 

تولید( را تحقق یابد.

مزدک جمشیدی    | مدیرکل دفتر مدیریت امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران اعلام کرد: ایران دارای جایگاه اول از نظر میزان صید تنُ ماهیان در بین کشورهای عضو 
کمیسیون تنُ ماهیان اقیانوس هند )IOTC(، بهره برداری کننده از صیدگاه های غرب اقیانوس هند است.

گونه های اصلی مورد 
بهره برداری شامل هوور، 

هوور مسقطی، گیدر است.

ایران رتبه اول صید تنُ ماهیان

   برق پروژه های نهضت ملی مســکن در استان 
گلستان تامین می شود

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت : تامین 
زیرساخت های پروژه های نهضت۴ ملی مسکن در استان از 
ضروریات بوده که فراهم نمودن زیرساخت تامین انرژی برق 

نیز از اهمیت خاصی برخوردار است.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان-   به گزارش روابط 
عمومی شــرکت توزیع نیروی برق گســتان؛ سید احمد 
موسوی در نشست با مدیرکل بنیاد مسکن استان و معاونان 
درخصوص فراهم نمودن برق پروزه ۴۸۸ واحدی نهضت ملی 
مسکن آسایش گرگان گفت : پیش بینی ها و برآوردهای لازم 
جهت تامین این واحد ها در نظر گرفته شده ، که به محض 
تامین اعتبار اقدامات لازم جهت اجرای این پروژه ها صورت 

خواهد پذیرفت.
وی با بیان اینکه قانون نهضت ملی مسکن با تشکیل صندوق 
ملی مسکن، راه تامین اعتبار لازم برای ایجاد زیرساخت های 
این طرح را پیش بینی کرده، که انشاا.. طی مکاتبه ای که 

صورت خواهد پذیرفت منابع لازم تامین گردد.
موسوی اضافه کرد : انسجام و مدیریت اجرایی پروژه های 
نهضت ملی در این استان ســتودنی است و سعی و تلاش 
بر این است با برگزاری جلسات مستمر و اتخاذ تصمیمات 
لازم در جهت پیشرفت پروژه های استان گام های موثری 

برداشته شود 
در ادامه مهندس حسینی مدیرکل بنیاد مسکن استان ضمن 
تشریح پروژه های در دست اقدام این اداره کل و چالش های 
روبروی این پروژه ها، گذری بر همکاری بسیار خوب شرکت 
توزیع برق گلستان درسرعت بخشیدن به اجرای پروژه های 
مد نظر این اداره کل  در شهرها و روستاهای استان زد و گفت 
: انصافا توزیع نیروی برق گلستان تعامل بسیارخوبی با این 
اداره کل درجهت اجرای طرح هادی روستاها و پروژه های 

شهرهای استان دارد که جای تقدیر و تشکر دارد.

  پروژ  ه های افتتاح شده جنوب خوزستان با حضور 
رئیس جمهور در راستای پایداری شبکه انتقال و 

فوق توزیع

اهواز -  مهدی یزدانــی نوگورانی- از ۲۷ پــروژه انتقال و 
فوق توزیع شــرکت برق منطقه ای خوزستان که با حضور 
رئیس جمهور به افتتاح رســیدند ۵ پــروژه آن در ناحیه 
جنوب )شهرهای آبادان، خرمشهر و شادگان( بوده است.

در ســفر رئیس جمهور و هیات دولت به خوزســتان ۲۷ 
پروژه زیرساختی برق اســتان با ارزش سرمایه گذاری ۸۷ 
هزار میلیارد ریال به صورت تجمیعی به افتتاح رســید که 
نقش ویژه ای در پایداری شــبکه برق انتقال و فوق توزیع 
خوزستان دارند.از این پروژه ها ۵ پروژه در شهرهای آبادان، 
خرمشهر و شادگان )امور بهره برداری ناحیه جنوب( با ارزش 
سرمایه گذاری ۳۱۸۵ میلیارد ریال افتتاح شده است.توسعه 
پست شهرک صنعتی آبادان به ظرفیت ۳۰ مگاولت آمپر، 
توسعه پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت ذوالفقاری به میزان ۵۰ 
مگاولت آمپر و نصب دو دستگاه پست سیار به ظرفیت ۴۲ 
مگاولت آمپر پروژه هایی هســتند که در شهرستان آبادان 
به افتتاح رسیده اند.توسعه پســت ۴۰۰ کیلوولت نیروگاه 
خرمشــهر با هدف افزایش پایداری و بهبود قابلیت مانور 
شبکه انتقال خوزستان در خرمشهر به افتتاح رسیده است.

در شادگان نیز ورود و خروج خط آبادان اصلی- شادگان در 
پست خلیج فارس افتتاح و باعث افزایش پایداری و بهبود 
ولتاژ شبکه برق شادگان خواهد شد.این پروژه ها باعث تقویت 
زیرساخت ها و پایداری شبکه برق امور بهره برداری ناحیه 
جنوب شرکت برق منطقه ای خوزستان و استان خواهند شد.

  برگزاری همایش بزرگ پیاده روی در ساحل بوشهر 

 به مناسبت روز ملی خلیج فارس و هفته کار و کارگر، همایش 
بزرگ پیاده روی با حضور شهروندان، کارگران، کارمندان 
و شماری از مسئولان استان و شهرستان در ساحل زیبای 
بوشهر برگزار شــد. به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندر بوشهر، همایش 
پیاده روی حدفاصل میدان های المپیک تا شهید رئیسعلی 
دلواری همراه با ورزش صبحگاهی، برنامه های شاد و متنوع، 
قرعه کشی و صرف صبحانه برگزار شد. ترویج ورزش همگانی 
با هدف افزایش شور و نشاط در بین شهروندان از رویکردهای 
اولویت دار شهرداری بندر بوشهر است که همایش پیاده روی 
صبحگاهی نیز با همین رویکرد برگزار شد. جعفری معاون 
توسعه مدیریت و منابع استاندار، فرماندار، شهردار و معاونان 
شهرداری، مدیرکل تامین اجتماعی، مدیر آموزش و پرورش 
و رئیس اداره  ورزش و جوانان شهرستان و... از جمله حاضران 
در همایش بزرگ پیاده روی بودند. گفتنی است این همایش 
توســط مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری با 
همکاری، سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری 

و هیات ورزش های همگانی بوشهر برگزار شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/02/13
شماره : 1395

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، ابوالحسن عالی در گفت و گو با خبرنگاران اظهار کرد: یکی از برنامه های مهم وزارت نیرو و دولت سیزدهم رساندن آب سالم بهداشتی 
و تامین آب پایدار مناطق محروم و روستایی است.

وی بیان کرد: یکی از اهداف این طرح کاهش تنش آبی است که در سال ۱۴۰۰ در استان بوشهر برای ۴۳ روستا با اعتبار ۹۰ میلیارد تومان آغاز شد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با اشاره به اینکه در حال حاضر تعداد روستاهای مشمول این طرح ۲۰۰ روستا است، ادامه داد: اعتبار این طرح ۷۵۰ میلیارد تومان و سرعت کار نیز بسیار مطلوب است.

عالی اضافه کرد: فاز اول این طرح شامل ۱۰۰ کیلومتر شبکه، خط انتقال و ساخت مخزن ذخیره آب با ظرفیت پنج هزار مترمکعب است که در فاز دوم شاهد نوسازی و توسعه ۳۰۰ کیلومتر شبکه آبرسانی، اجرای 
۶ سایت تصفیه خانه آب، ساخت مخزن ذخیره آب به ظرفیت ۳۰ هزار مترمکعب و حفر ۳۰ حلقه چاه خواهیم بود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر از بهره برداری ۱۷ پروژه در سال جاری خبر داد و 

گفت: در صورت تخصیص اعتبار عملیات اجرایی ۶ پروژه دیگر نیز آغاز می شود.

بازدید اصحاب رسانه از تاسیسات گازرسانی خراسان جنوبی 
بیرجند -محمد قربانی / اصحاب رسانه خراسان جنوبی به اتفاق مدیرعامل شرکت گاز 

خراسان جنوبی از تاسیسات گازرسانی استان در بیرجند بازدید کردند.
به گزارش  “ آوای اقتصاد “، رحمان محمودی  مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی  
در بازدید اصحاب رسانه از تاسیسات گازرسانی اظهار داشت: عملکرد موفق گازرسانی در 
استان موجب شد گازرسانی به چند شهر سیستان و بلوچستان نیز به شرکت گاز استان 

خراسان جنوبی واگذار شود.
وی با بیان اینکه ۱۱ شهر و ۸۰۰ روستای سیستان و بلوچستان از سوی این شرکت 
گازرســانی می شوند افزود: در حال حاضر ۹ مشاور فعال برای کارهای مهندسی و توسعه 
خطوط انتقال گاز به این اســتان مشغول به کار هستند و حدود ۴۰۰ کیلومتر پروژه گاز 

رسانی در بلوچستان  شروع شده است.
وی با بیان اینکه تا پایان ســال ۱۴۰۴ گازرسانی به مناطق  فوق واگذار شده به اتمام 
خواهد رسید یادآور شد: برای این امر مهم اعتباری بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد تومان از طرف 

شرکت ملی گاز ایران تخصیص خواهد یافت.
مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی افزود: کل اعتبارات گازرسانی به استان سیستان 

و بلوچستان از محل منابع داخلی شرکت ملی گاز ایران  است.
وی  با بیان اینکه ایران دومین کشور تولیدکننده گاز است ادامه داد:  آمریکا و روسیه 

با فاصله زیاد از دیگر کشورها در جایگاه اول و دوم قرار دارند.

 مصرف ۷۰۰ میلیون متر مکعب گاز در بخش خانگی  
محمودی با بیان اینکه بیشترین مصرف گاز توسط بخش خانگی با ۷۰۰ میلیون متر 

مکعب است و پس از آن بخش نیروگاه ها و صنایع هستند.
مدیرعامل شــرکت گاز خراســان جنوبی یادآور شد: ایران با داشتن  ۳۸ هزار خطوط 

انتقال فشار قوی از بزرگترین کشورهای انتقال گاز در جهان است.
وی  با بیان اینکه در خراسان جنوبی  ۳۲۵ هزار مشترک داریم، یادآور شد:  ۱۳ هزار 

کیلومتر شبکه تغذیه و توزیع داریم.
محمودی با بیان اینکه خطوط تغذیه فولادی است و فشار بیشتری را تحمل می کند، 
ادامه داد: در خراســان جنوبی یک خط گاز رســانی از طرف مشهد آمده و سرشاخه های 

نهبندان و طبس و مناطق دیگر استان فعال است.
مدیرعامل شرکت گاز خراســان جنوبی خاطرنشان کرد: در استان کار جهادی انجام 
شده و ۳۲ شهرستان خراسان جنوبی از ۱۰۰درصد نعمت گاز برخوردار هستند و جهش 

خوبی در گازرسانی انجام شده است.

 بیش از ۹۹.۸ درصد روستاها گازرسانی شدند 
محمودی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ تعداد ۲۳۸ روستای استان با اشتراک ۱۳ هزار 
انشعاب به شبکه گازرسانی متصل و از این نعمت الهی برخوردار شدند، اضافه کرد:  فقط  

۰.۱ درصد جمعیت روستایی استان هنوز در انتظار گازرسانی هستند.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون ۹۹.۸ درصد خانوار های روستایی و ۱۰۰ درصد خانوار های 
شهری خراسان جنوبی به شبکه گاز طبیعی متصل هستند، ادامه داد: خراسان جنوبی از 

استان های ممتاز در زمینه گازرسانی شناخته می شود.
مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی  یادآور شد: تاکنون هزار و ۴۹ کیلومتر خطوط 
انتقال در استان اجرایی شده  است.وی با بیان اینکه در این استان تاکنون بیش از ۲ هزار 
و ۹۸ صنایع و واحدهای تولیدی گازرســانی شــده اضافه کرد: در حال حاضر بیش از ۹۶  

درصد صنایع استان گازرسانی شده است.

  اشتراک بیش از ۳۳۰ هزار مشترک گاز  در خراسان جنوبی  
محمودی تاکید کرد: با اشتراک  ۳۳۰ هزار و ۶۴۱ خانوار بیشترین بهره مندی از نعمت 

گاز در کشور را دارا هستیم.
مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی گفت: سه هزار و ۱۹۷ کیلومتر شبکه تغذیه و 
توزیع گاز شــهری در خراســان جنوبی اجرایی شده که ۱۲۷ کیلومتر آن مربوط به سال 
گذشته بوده است.وی گفت: گازرسانی به روستا ها علاوه بر اینکه موجب ماندگاری جمعیت 
و جلوگیری از مهاجرت به شهر ها می شود به عنوان یک منبع سوخت پاک و ارزان به حفظ 

محیط زیست کمک می کند.

 اعتراض مشترکان از تعرفه گاز  
مدیرعامل شرکت گاز خراسان جنوبی درباره افزایش تعرفه قبوض گاز نیز گفت: تعرفه 
گاز از سال قبل براساس ۱۲ پله تعریف شد اما از ۱۶ آذر این پلکان تغییر کرده که هدف 

آن صرفه جویی در مصرف گاز بوده است.
محمودی با بیان اینکه طبق دستورالعمل جدید فاصله پله ها کم شده و قیمت هم افزایش 
یافته، ادامه داد: براساس این تعرفه گذاری ۵۰ درصد مشترکان در سه پله اول و ۷۰۰ مشترک 
جزو پلکان ۱۱ و ۱۲ قرار دادند که اطلاع رسانی شده و جزو مشترکان پرمصرف هستند.

وی عنوان کرد: اعتراضات مشــترکان نســبت به افزایش یک باره قبوض گاز به مرکز 
منتقل شده و قرار است که اصلاحیه برای تعرفه ها لحاظ شود.

  اجرای طرح “سفیر ایمنی گاز ” در خراسان جنوبی
مدیرعامل شــرکت گاز خراسان جنوبی با اشــاره به اجرای طرح سفیر ایمنی گاز  در 
خراسان جنوبی گفت: این طرح از ابتکارات شرکت گاز استان بوده  در راستای مسئولیت های 
اجتماعی کارشناســان شرکت گاز با حضور در شهرها و روستاها نسبت به آموزش نکات 

ایمنی و استفاده بهینه از گاز طبیعی برای مردم اقدام می کنند.
وی با اشــاره به چالش افت فشار گاز با تاکید بر اینکه در این بازه قطعی گاز نداشتیم 
ادامــه داد: از ابتدای تعطیلی ادارات و مراکز آموزشــی بیش از ۲۴ درصد مصرف گاز در 

استان کاهش یافت.

  افزایش ۸۸ درصدی تولید گل محمدی در ایران
 مجری طرح ملی گیاهان دارویی گردش مالی اسانس گل محمدی کشور را ۵۰۰ هزار دلار عنوان کرد و گفت: سال گذشته ۶ تن اسانس گل محمدی از کشور صادر شد.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »حسین زینلی« در نشست هم اندیشی تحول در زنجیره ارزش گل محمدی با بیان این که ایران رتبه نخست جهان را از نظر سطح کشت و تولید دارد، اظهار داشت: این در حالی است که کشور ما سهم مناسبی از بازار گل محمدی جهان ندارد 
و گردش مالی این گیاه تا سال ۲۰۲۰ در بازار جهانی حدود ۳۲۰ میلیون دلار است.مجری طرح ملی گیاهان دارویی اظهارداشت: ما سمت و سوی گلاب گیری را به تولید اسانس و غنچه سوق داده ایم و با برنامه ریزی های انجام شده و با کمک بخش تحقیقات، پایلوت اسانس گل 
محمدی را برای دستیابی به استانداردهای بالای تولید طراحی کرده ایم.زینلی با اشاره به این که سطح کشت گل محمدی از سال ۱۳۹۶ تا سال ۱۴۰۰ از ۱۹ هزار هکتار به ۳۰ هزار هکتار افزایش یافته است، تصریح کرد: سطح زیر کشت در این مدت ۴۸ درصد افزایش نشان می دهد.

وی ادامه داد: طی این مدت میزان تولید گل محمدی نیز بیش از ۸۸ درصد با استفاده از دانش نوین و پشتکار تولیدکنندگان افزایش یافته است.
مجری طرح ملی گیاهان دارویی افزایش عملکرد تولید گل محمدی در واحد سطح از طریق نوسازی، بازسازی، جوان سازی باغات و تغییر رقم را از برنامه های وزارت جهاد کشاورزی نام برد.

انعقاد تفاهم نامه بیمه با اتحادیه های دامی کشور
 قائم  مقام صندوق بیمه کشاورزی از انعقاد تفاهم نامه همکاری بین 
بیمه کشاورزی با ۴ اتحادیه دامی کشور در راستای گسترش فرهنگ 

بیمه و توسعه بیمه فراگیر خبر داد.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »علیرضا آل امین« در این 
مراسم با بیان اینکه انجام بحث بیمه گری توسط تشکل های بخش 
کشاورزی یکی از کارهای مهم مغفول مانده در این بخش است، افزود: 
در راستای گسترش فرهنگ بیمه و توسعه بیمه اجباری )فراگیر( دام در 
کشور، تفاهم نامه میان "اتحادیه تعاونی های عشایری دامداران متحرک 
ایرانیان"، "اتحادیه مرکزی شرکت های تعاونی کشاورزی دامداران ایران"، 
"اتحادیه سراسری صنعت دامپروران همگام" و "اتحادیه مرکزی تعاونی های کشاورزی دام سبک کشور" با صندوق بیمه کشاورزی منعقد شد.

قائم  مقام صندوق بیمه کشاورزی اظهار داشت: تشکل های بخش کشاورزی حامی استقلال کشور هستند. در واقع آنها با حمایت از 
بخش کشاورزی از وابستگی کشور جلوگیری می کنند.وی با اشاره به سخنان مقام معظم رهبری در ابتدای سال مبنی بر واگذاری امور 

به مردم، یادآور شد: در این راستا این واگذاری ها می تواند به تشکل های شناسنامه دار نیز صورت گیرد.
آل امین با تاکید بر ورود حوزه بیمه به زنجیره تولید، تصریح کرد: برای بیمه کشاورزی افتخار است تا تشکل ها برای حضور و فعالیت در 
آن ورود کنند.وی با بیان اینکه تشکل ها امین بخش کشاورزی هستند، تصریح کرد: امید می رود انعقاد این تفاهم نامه ها خروجی مثبتی را 
رقم زند.قائم  مقام صندوق بیمه کشاورزی به عملیاتی شدن بیمه دام، باغات و محصولات کشاورزی در برابر خسارات ناشی از حمله جانوران 
وحشی در معرض انقراض برای نخستین بار در کشور اشاره کرد و گفت: دولت از طریق بیمه کشاورزی، خسارت وارده را به کشاورزان 
پرداخت می کند.وی ادامه داد: در روزهای پایانی سال گذشته برای نخستین بار موافقتنامه ای میان صندوق ملی محیط زیست و صندوق 
بیمه کشاورزی به منظور صدور بیمه نامه برای دام ها، باغات و محصولات کشاورزی در کل کشور با تعهد و حق بیمه مشخص در مقابل 
خسارات ناشی از خطر حمله گونه های جانوران وحشی حمایت شده و در معرض انقراض منعقد شد که در سال جاری عملیاتی شده است.

بر اساس این گزارش، در راستای اجرای بند "ث" ماده ۳۳ قانون برنامه پنجساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، بیمه اجباری 
دام ها در مقابل بیماری های مشترک و واگیردار، ارتقای بهداشت عمومی و سلامت جامعه و پیشگیری از انتشار بیماری های مشترک، 
واگیردار و نوظهور از اهداف تفاهم نامه پوشش بیمه ای برای کلیه دام های کشور است.همچنین جبران به موقع بخشی از خسارت وارده به 
بیمه گذار با راه اندازی بیمه اتکایی به صورت مشارکتی، ارتقای دانایی و توانمندسازی دامداران در کاهش ریسک و مدیریت خطرپذیری 

انواع بیماری ها و مطالعه سنجی بیمه درآمد و بیمه عوامل تولید نیز از دیگر اهداف این تفاهم نامه ها بوده است.

معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: سند 
تک برگ و نقشه حدنگار ۹۹ درصد از اراضی ملی کشور صادر شد.

صفدر کشــاورز در آیین تکریم و معارفه مدیرکل ثبت اسناد و 
املاک اســتان مرکزی در اراک، افــزود: مجموع اراضی ملی ۱۳۶ 
میلیون هکتار برآورد می شــود که تنها سند تک برگ یک درصد 
این اراضی به دلیل مشکلات با منابع طبیعی و اوقاف و امور خیریه 

صادر نشده است.
وی، با تقســیم حوزه املاک به چهار دسته شامل، اراضی ملی، 
اراضی زراعی، بافت مسکونی شهری و روستایی، بیان کرد: از دهه 
هفتاد در حوزه بافت شهری نقشه حدنگار در کشور تهیه شده است و در بسیاری از شهرها اسناد مالکیت به سند تک برگ صادر 

شده و در برخی شهرها استقبال در سند تک برگ نبوده است.
کشاورز افزود: در بخش اراضی روستایی نیز با همکاری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اسناد مالکیت صادر شده است.

وی درباره صدور سند مالکیت زراعی نیز بیان کرد: در این حوزه ۲ مشکل شامل اسناد عادی و اسناد مشاعی وجود دارد.
معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: ۱۷ میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار اراضی زراعی در کشور وجود دارد که 

۸۰ درصد آن مشمول اصلاحات اراضی است.
کشاورز افزود: از این میزان اراضی زراعی تاکنون برای ۶ میلیون هکتار، نقشه تهیه و ثبیت شده است.

وی بیان کرد: در استان مرکزی نیز ۳۰ درصد از پلاک اراضی زراعی در کمیسیون رفع تداخلات، تعیین تکلیف شده  است.
وی با بیان اینکه، نقل و انتقال اسناد در بستر فضای مجازی در دستور کار قرار دارد، خاطر نشان کرد: تنظیم سند رسمی از سال 

۹۲ به صورت الکترونیکی انجام می شود و توسط سامانه الکترونیکی ثبت و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
معاون امور اسناد سازمان اسناد و املاک کشور گفت: هشت هزار و ۴۰۰ دفتر اسناد رسمی و چهار هزار و ۷۰۰ دفتر ثبت ازدواج 
و طلاق در سطح کشور فعالیت می کنند.کشاورز افزود: سازمان ثبت اسناد و املاک سعی کرده همسو با قوه قضاییه در اجرای سند 

تحول قضایی و برنامه ابلاغی و نیز برنامه تحولی، استفاده از فناوری های نوین را در فرآیند صدور سند عملیاتی کند.
وی ود خصوص ثبت شرکت ها نیز گفت: این فعالیت به صورت الکترونیکی انجام می شود و استاندارد تعریف شده برای تعیین 
نام یک شرکت ۲۴ ساعت، برای ثبت تاسیس ۴۸ ساعت و برای ثبت تغییرات ۷۲ ساعت است که با توجه به روند ثبت الکترونیک 

این استانداردها مرتب رصد می شوند.

سند تک برگ ۹۹ درصد از اراضی ملی کشور صادر شد
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 مجتمع گاز پارس 
جنوبی؛ بزرگ ترین 
تأمین کننده خوراک صنایع 
پایین دستی ایران 

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی اعلام کرد که این مجموعه با ارسال روزانه ۱۰ هزار تن محصول تولیدی اتان به پتروشیمی های مستقر در منطقه، بزرگ ترین تأمین کننده خوارک صنایع 
پایین دستی کشور است. به گزارش خبرنگار شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، احمد باهوش گفت: اکنون روزانه ۱۰ هزار تن محصول تولیدی اتان مجتمع گاز پارس جنوبی به پتروشیمی های جم، 

آریاساسول، مروارید، کاویان و پتروایرانیان ارسال می شود که با تلاش و همت کارکنان خلاق و کارآمد در سراسر پالایشگاه های این مجموعه این مقدار افزایش خواهد یافت. 
وی با اشاره به تولید محصول اتان مجتمع گاز پارس جنوبی در سال ۱۴۰۱ تصریح کرد: پارسال با انجام تعمیرات اساسی دقیق و منظم و استفاده از قطعات و تجهیزات باکیفیت ایرانی، بیش 
از ۲ میلیون و ۱۹۴ هزار و ۲۹۰ تن اتان در پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی تولید شد.مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی افزود: اکنون با آغاز فصل عملیات تعمیرات اساسی سال ۱۴۰۲ 
پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی با رعایت دقیق مسائل ایمنی و با تلاش متخصصان و کارکنان نوآور در مسیر آماده سازی پالایشگاه های این مجموعه همسو با تولید مستمر و پایدار و چرخش 

اقتصادی کشور گام گذاشته ایم و امید داریم دستاوردهای مهمی در سال ۱۴۰۲ به دست آوریم.

  جذب حدود 14 میلیارد تومان اعتبار سفر رئیس 
جمهور در ارتقاء شاخص های سلامت

خراسان شــمالی -خبرنگار اســدالله ابراهیمی -جلسه 
بررســی وضعیت جذب و روند اجرایی مصوبات دانشگاه 
علوم پزشکی با حضور امان اله حسین پور ، نماینده مردم 
شهرستان های اسفراین ، بام و صفی آباد و»دکتر مصطفی 
وثوقی« مدیرکل دفتر فنی اســتانداری خراسان شمالی 

برگزار شد.
دکترحسین پور ، نماینده مردم شهرستان های اسفراین 
، بام و صفی آباد در این جلســه با تاکیــد بر جذب کامل 
اعتبارات سفر رئیس جمهورگفت: با سفر رئیس جمهور 
بیش از 8۱ میلیارد تومان اعتبار طی سه سال برای حوزه 
سلامت این شهرستان اختصاص یافته است که اکنون ۱3 

میلیارد و 6۱5 میلیون تومان این رقم جذب شده است.
وی گفت: ازمجموع اعتبار جذب شــده 3 میلیارد و 8۰ 
میلیون تومان آن ویژه تکمیل پروژه های بهداشتی نیمه 
تمام شهرستان اسفراین از جمله ساختمان MRI است که 
انشاءالله این ســاختمان در ۲۰ اردیبهشت بهره برداری 

می شود.
حسین پور ادامه داد: همچنین 8 میلیارد و ۹6۱ میلیون 
تومان این رقم نیز در بخش بهبود، اســتاندارد سازی و 

تعمیرات اساسی بیمارستان جذب  شده است.
وی با بیان اینکه بیش از 535 میلیون تومان این رقم نیز 
برای پایگاه های اورژانس بیــن جاده ای اختصاص یافته 
است اظهار کرد: بیش از یک میلیارد و ۱3۹ میلیون تومان 
نیز برای آموزشگاه بهورزی و تعمیرات اساسی بیمارستان 

جذب شده است.

  به میزبانی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
استان خوزستان برگزار شد:

نشست اصحاب رســانه اســتان خوزستان با 
نمایندگان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

نشست اصحاب رسانه استان خوزستان با حضور مدیر کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان خوزستان و نمایندگان 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
این نشست با استقبال اصحاب رسانه خوزستان و با حضور 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان معاونان 
اداره کل و مهشید خواجوی رئیس اداره آگهی های دولتی 
، شهناز عظیمی رئیس اداره توزیع و دفاتر نشریات و محبت 
الله زارع رئیس امور رســانه اســتان های وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی برای پاسخگویی به ســوالات، بررسی 
مشکلات و پیشنهادهای اصحاب رسانه به میزبانی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان خوزستان در تالار 

اجتماعات این اداره کل برگزار شد.
در ابتدای نشست مهشید خواجوی رئیس اداره آگهی های 
دولتی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی گزارشی درباره 
بخشنامه نحوه توزیع آگهی های دولتی ارائه نمود و در ادامه 
اصحاب رسانه خوزستان سوالات و ابهاماتی که در مورد 
توزیع آگهی های دولتی داشتند را بیان نمودند و خواجوی 
به تمامی موارد مطرح شده طبق بخشنامه پاسخ شفاف و 

کامل دادند.
در ادامه اصحاب رسانه خوزستان با اشاره به شرکت های که 
آگهی های خود را خارج از سامانه ارشاد تقسیم می کنند 
خواستار رایزنی با این شرکت ها به جهت تقسیم آگهی 

هایشان از طریق سامانه ارشاد شدند .
محبت الله زارع رئیس امور رســانه ی استان های وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی در پاســخ به موضوع شرکت 
 های که آگهی های خود را خارج از سامانه ارشاد تقسیم 
می کنند گفــت : در این رابطه کار کارشناســی صورت 
گرفته و خوشــبختانه با پیگیری و مکاتبــه های که با 
این شــرکت ها انجام شــده بخشــی از این شرکت ها 
 توزیع آگهی های خود را به ارشــاد واگــذار نمودند و در

 حال حاضر تقســیم آگهی آن ها از طریق سامانه ارشاد 
انجام می شود.

زارع ادامه داد بخشی از شرکت ها عمده سهامشان دولتی 
نیســت و طبق قانون اجباری به توزیع آگهی هایشان از 
طریق سامانه ارشاد را ندارند ولی در صورت موافقت این 
شرکت ها نسبت به توزیع آگهی هایشان از طریق سامانه 
ارشاد اقدام می نماییم.در پایان این نشست اصحاب رسانه 
خوزستان سوالات خود در رابطه با اخذ پروانه فعالیت دفاتر 
نشریات را با شــهناز عظیمی رئیس اداره توزیع و دفاتر 
نشریات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح نمودند و 
ایشان با توجه به بخشنامه های صادره پاسخگوی موارد 

و سوالات بودند.

  رکورد تعمیرات نیروگاه های حرارتی شکسته 
می شود

 معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با اشــاره به 
آمادگی کامل نیروگاه های حرارتی برای تولید برق پایدار 
در فصول گرم امســال، گفت: رکورد جدیدی تا انتهای 
اردیبهشت  با تکمیل ۱۰۰ هزار مگاوات برنامه  تعمیرات 
 واحدهای تولید بــرق حرارتی، در ایــن زمینه به ثبت 

خواهد رسید.

 افزایش تبخیر آب در حوضه های آبریز کشور
 طی هفته آینده

مجتبی مراد حاصلی     |  بر اساس گزارش مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو، بررسی وضعیت تبخیر در 
 حوضه های آبریز کشــور نشــان می دهد که این روند هفته آینده در برخــی حوضه ها افزایش 

خواهد یافت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/02/13
شماره : 1395

وضعیت پتانسیل تبخیر 
برای هفته دوم نسبت به 
متوسط ۵ سال اخیر در 
به طور عمده در مناطق 
شمالی کشور افزایشی 

پیش بینی می شود.
 میــزان تبخیر آب در حوضه های آبریز کشــور یکی از 
مهم ترین مســائل در به وجودآمدن کم آبی یا پرآبی است، 

به طوری که هرچه میزان تبخیر بیشتر باشد وضعیت تأمین 
آب هم مشکلات بیشتری خواهد داشت.

بر اساس اعلام مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو، برای هفته اول، وضعیت پتانسیل تبخیر نسبت 
به متوسط 5 سال اخیر در مناطق شمالی و جنوب غربی کشور افزایشی و در جنوب شرقی کاهشی 
پیش بینی می شــود و نســبت به هفته گذشــته در مناطق جنوب غربی و غرب کشور افزایشی و در 

مناطق شمالی کاهشی خواهد بود.
وضعیت پتانسیل تبخیر برای هفته دوم نسبت به متوسط 5 سال اخیر در به طور عمده در مناطق 
شــمالی کشور افزایشی پیش بینی می شود و همچنین برای هفته دوم نسبت به هفته اول در عمده 

مناطق کشور افزایشی خواهد بود.
اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز دریای خزر در هفته منتهی به ۱5 اردیبهشت ماه 
نســبت به هفته گذشته منفی ۰.۴ میلیمتر خواهد بود، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه 

پنج سال اخیر ۰.3 میلیمتر است.
این وضعیت برای حوضه آبریز دریاچه ارومیه به این شــکل است که نسبت به هفته گذشته ۰.6 

میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر ۰.۹ میلیمتر خواهد بود.
اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز فلات مرکزی در هفته منتهی به ۱5 اردیبهشت ماه 
نسبت به هفته گذشته ۰.5 میلیمتر است، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر 

۰.5 میلیمتر است.
این وضعیت برای حوضه آبریز قره قوم به این شــکل اســت که نسبت به هفته گذشته منفی ۰.8 

میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر ۰.۹ میلیمتر خواهد بود.
اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز مرزی شرق در هفته منتهی به ۱5 اردیبهشت ماه 
نســبت به هفته گذشــته منفی ۰.۱ میلی متر است، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه پنج 

سال اخیر منفی ۰.۴ میلیمتر است.
این وضعیت برای حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان به این شــکل است که نسبت به هفته 
گذشته ۱ میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر ۰.۱ میلی متر خواهد بود.

اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز دریای خزر در هفته منتهی به ۲۲ اردیبهشت ماه 
نســبت به هفته گذشــته ۱.۴ میلیمتر خواهد بود، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه پنج 
ســال اخیر ۱.۴ میلیمتر اســت.این وضعیت برای حوضه آبریز دریاچه ارومیه به این شکل است که 
نســبت به هفته گذشــته ۱.8 میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر 

۱.۲ میلیمتر خواهد بود.
اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز فلات مرکزی در هفته منتهی به ۲۲ اردیبهشت ماه 
نسبت به هفته گذشته ۱.۱ میلیمتر است، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر 
صفر میلیمتر است.این وضعیت برای حوضه آبریز قره قوم به این شکل است که نسبت به هفته گذشته 
منفی ۰.۲ میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر ۰.۷ میلیمتر خواهد بود.

اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز مرزی شرق در هفته منتهی به ۲۲ اردیبهشت ماه 
نســبت به هفته گذشته ۰.۹ میلی متر اســت، درحالی که این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال 

اخیر منفی ۰.3 میلیمتر است.
این وضعیت برای حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان به این شــکل است که نسبت به هفته 
گذشته ۱.5 میلیمتر خواهد بود و این میزان نسبت به دوره مشابه پنج سال اخیر منفی ۰.۱ میلی متر 

خواهد بود.

دولت با خام فروش میعانات گازی در پارس جنوبی مخالف است
 اســتاندار بوشــهر گفت: دولت با خام فروشی میعانات گازی در 
پارس جنوبی مخالف است و باید ساز و کار لازم برای تبدیل میعانات 

به فرآورده و ایجاد ارزش افزوده و شغل برای جوانان اندیشید.
 احمد محمدی زاده در آئین آغاز عملیات اجرایی پتروپالایش در 
منطقه پارس شمالی در بندر دیر اظهار کرد: زیبنده نیست میعانات 

گازی این سرزمین به صورت خام به کشورهای دیگر فروخته شود.
وی با اشاره به افزایش تولید میعانات گازی در پارس جنوبی، افزود: 
پروژه هایی مانند پتروپالایشگاه ها مواد خام را به زنجیره ارزش افزوده 
تبدیل می کنند و سپس به کالاها و فرآورده های دیگر تبدیل و ایجاد 
شغل می شود.استاندار بوشهر تصریح کرد: سیاست ما تمرکز در شکل دهی واحدهای صنعتی در حوزه نفت و گاز و ایجاد طرح های پائین 

دستی صنایع در منطقه دیر تا شهرستان دشتی است.
وی با اشاره به افتتاح پروژه فاتح صنعت کیمیا در دیر در سال گذشته افزود: واحدهای جدیدی در منطقه شمالی استان بوشهر یکی 

پس از دیگر ایجاد و توسعه می یابد.
محمدی زاده گفت: با افتتاح و آغاز عملیات اجرایی این واحدهای صنعتی ظرفیت های اشتغال در مناطق جنوبی استان افزایش می یابد.

وی تاکید کرد: در همین ارتباط با مهارت افزایی جوانان این استان باید زمینه بهره مندی از ظرفیت نیروهای بومی فراهم شود.
استاندار بوشهر یادآور شد: در گذشته سرمایه گذاران به دلیل وجود برخی قوانین دست و پا گیر دست از کار می کشیدند اما در این 

دولت روند تغییر کرده و همه باید برای حمایت از سرمایه گذاران از چنین پروژه هایی حمایت کنند.
وی با بیان اینکه این سرمایه متعلق به همه است، تاکید کرد: کاری کنیم هم سرمایه گذار از سرمایه گذاری خود سود کند و هم در 

کنار آن مردم از منافع چنین پروژه هایی بهره مند شوند.
استاندار بوشهر با گرامیداشت روز کارگر اظهار کرد: کارگر عامل توسعه و پیشرفت و ترقی کشور است و احترام به این قشر، احترام 

به پیشرفت و توسعه کشور است.
محمدی زاده با بیان اینکه قبل از انقلاب بیگانگان از منابع ما برای خود استفاده می کردند، افزود: امروز به برکت نظام مقدس اسلامی 

همه شهرهای استان بوشهر گازدار شده اند.
وی با گرامیداشت روز ملی خلیج فارس، گفت: فرزندان این مرز و بوم در دوران دفاع مقدس با شجاعت از مرزهای آبی ما و خلیج 

فارس دفاع کردند اما قبل از انقلاب رژیم پهلوی بحرین را واگذار کرد.

 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: بیســت و هفتمین 
نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شعار »صنعت نفت؛ تولید 
فناورانه، مصرف بهینه«، اردیبهشت ماه امسال با میزبانی از ۱5۰۰ 
شــرکت داخلی و خارجی، فرصتی مغتنم برای تعامل و همکاری 

شرکت های نفتی در سطح بین المللی، فراهم می کند.
 محسن خجسته مهر با اشاره به استقبال و حضور بیش از ۱5۰۰ 
شرکت داخلی و خارجی، نمایشگاه را فرصتی برای گرد هم آوردن 
صنعتگران فعال در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی از سراسر 
جهان خواند و اظهار داشت: در این فضای مشترک امکان گسترش 
تعامل با ســایر کشــورها و شرکت های فعال در حوزه انرژی، تبادل اطلاعات، سرمایه گذاری، عقد قراردادها و تفاهم نامه مختلف در 
زمینه مبادله کالا، خدمات، فناوری، توسعه و... فراهم می شود.به گفته وی، در نمایشگاه بیست و هفتم جدیدترین دستاوردهای روز 
در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی به نمایش گذاشــته می شود، از این رو شرکت های فعال در حوزه انرژی می توانند ضمن 
آشنایی با تکنولوژی های جدید، شرح نیازها و تعامل با مجموعه بزرگ صنعت نفت، در بخش های مختلف سرمایه گذاری و یا عقد 
قرارداد همکاری کنند.معاون وزیر نفت رشــد تولید و توســعه اشــتغال در عرصه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی را از دیگر اهداف 
برگزاری نمایشگاه نفت ۱۴۰۲ اعلام کرد و افزود: دانشجویان، پژوهشگران، گروه های استارتاپی و حتی افراد جویای کار می توانند از 
فرصت برگزاری این نمایشگاه برای شناخت نیازمندی ها، فناوری های و مهارت های پرکاربرد صنعت نفت و... استفاده کنند و با تقویت 

توانمندی، خود را برای ورود به بازار کار و تعامل با شرکت های نفتی، آماده کنند.
خجسته مهر با اشاره به تولید فناورانه به عنوان یکی از راهبردهای مورد تاکید شرکت ملی نفت ایران در نمایشگاه بیست و هفتم، 
گفت: سیاست حمایت همه جانبه از سازندگان داخلی و تأمین کنندگان فناوری های دانش بنیان از جمله مواردی است که با شدت 
گرفتن تحریم ها همواره مورد توجه شرکت نفت بوده و با روی کار آمدن دولت سیزدهم هم شکل جدی تر و در نتیجه عملی تری به خود 
گرفته است.وی با اعلام حمایت از داخلی سازی اقلام و تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت و شرکت های صاحب فناوری، اظهار کرد: در 
نمایشگاه امسال نیز مانند سال گذشته، شرکت های فناور و دانش بنیان و پارک های علم و فناوری حضور فعال و موثری خواهند داشت.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: مصرف بهینه از دیگر راهبردهای مورد تاکید این شرکت در نمایشگاه بیست و 
هفتم است که در این زمینه نیز باید مسیر جدیدی را طرح ریزی کرد و به صورت ویژه به دنبال تولید دانش بومی در حوزه نفت، 

گاز و پتروشیمی باشیم.

افزایش تعاملات بین المللی در بیست و هفتمین نمایشگاه نفت

دو رویداد بزرگ فرهنگی اردیبهشت ماه در مازندران برگزار می شود.
حسین جوادی در آیین اختتامیه نمایشگاه بزرگ کتاب اظهار کرد: برگزاری نمایشگاه 
کتاب و قرآن اتفاق بســیار بزرگی در اســتان بوده و قطع به یقین بیشــتر به این دست 

اقدامات فرهنگی نیاز داریم. 
وی تصریح کرد: تقویت ارتباط دســتگاه فرهنگی یکی از برنامه های اصلی نمایشــگاه 

کتاب بود که در این مدت رقم خورد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی مازندران خاطرنشــان کرد: دستگاه های فرهنگی 
اســتان از جمله ادارات کل تبلیغات اســلامی، کتابخانه های عمومی، بنیاد شهید، کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان، آموزش و پرورش و شــهرداری مرکز اســتان در این 

مدت تلاش های شایانی انجام دادند. 
جوادی اضافه کرد: انتظار داریم که شــهرداری در راستای تداوم همکاری با اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی زمینه ای فراهم کند که کتاب های منتشر شده در تبلیغات محیط 

شهری دیده شود. 
وی با اشاره به همکاری بسیار مناسب رسانه ها در برگزاری این نمایشگاه گفت: پوشش 
رسانه ای فوق العاده از برپایی نمایشگاه کتاب و قرآن نشان از الفت اهالی خبر با کتاب دارد  

و شایسته تقدیر است. 
وی در ادامــه از برگــزاری دو رویداد بزرگ فرهنگی در اردیبهشــت خبر داد و افزود: 
جشنواره "نوجوان مازنی" در محمودآباد و کنگره بزرگ آیت الله کوهستانی دو رخداد دیگر 

فرهنگی استان در بهار امسال است. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران در ارتباط با جشنواره بزرگ نوجوان مازنی 
گفت: دو هزار و 8۰۰ نوجوان مازندرانی در این جشــنواره آداب و رسوم استان را به زبان 
محلی معرفی کردند که اختتامیه آن 6 اردیبهشت با حضور معاونان دو وزارتخانه فرهنگ 

و ارشاد اسلامی و آموزش و پرورش برگزار شد. 
جوادی همچنین در ارتباط با برگزاری همایش آیت الله کوهســتانی در بهشهر یادآور 

شد: در این همایش از محضر آیت الله نوری همدانی بهره بردیم.
در پایان این مراســم از ناشران، مسئولان و نمایندگان دستگاه های فرهنگی مشارکت 
کننده، عوامل اجرایی، دست اندرکاران و برگزارکنندگان نمایشگاه تجلیل و قدردانی شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران گفت: 

جلوگیری از خروج ارز با جمع آوری گازهای همراه نفت توسط متخصصان داخلی
 نماینده دزفول در مجلس شورای اسلامی گفت: عملیاتی کردن فاز یک شرکت پالایش 
گاز هویزه توســط مجموعه های داخلی، مانع خروج ارز از کشــور و موجب تقویت پول و 

اقتصاد ملی شده است.
سید احمد آوایی با اشاره به رونمایی از عملیات فاز یک شرکت پالایش گاز هویزه، گفت: 
شرکت پالایشگاه گاز هویزه ویژگی های باز اقتصادی دارد که در حوزه های مختلفی چون 
انرژی، اشتغال، درآمد برای کشور یک موفقیت بوده است، اما مهم ترین ویژگی این پروژه 
این بود که در سال های اخیر و مخصوصاً در یک سال گذشته توسط متخصصان ایرانی در 

مجموعه های مختلف از جمله هلدینگ خلیج فارس، عملیاتی شده است.
وی با بیان اینکه، پروژه پالایشگاه گاز هویزه برای کشور یک اقدام مبارک و افتخارآمیز 
اســت، گفت: این موفقیت بزرگ با توجه به متخصصان داخلی و در شــرایط تحریم های 

یک جانبه و ظالمانه علیه ملت ایران انجام شده است.
آوایی با بیان اینکه برخی در کشور تصور می کنند که باید کارهای بزرگ و پروژه های 

ملی به خارجی ها سپرده شود، گفت: متاسفانه برخی هیچ تصور درستی از توانمندی های 
داخلی ندارند و فکر می کنند که لازمه موفقیت پروژه های بزرگ، سپردن آنها به شرکت های 
خارجی است، اما موضوع شرکت پالایش گاز هویزه ثابت کرد که این ادعا صرفاً یک رفتار 

و تصور بی پایه و اساس است و هیچ منطق علمی و تجربی ندارد.

نماینده مردم دزفول با بیان اینکه، برخی در کشور برای شرکت های ایرانی مانع تراشی 
می کنند، گفت: برخی منافعشــان در این است که همواره پای شرکت های خارجی را به 
کشــور باز کنند؛ این دسته از افراد هیچ توجهی ندارند که فعال شدن شرکت های ایرانی 
موجب اشتغال جوانان و افزایش اعتماد به نفس بیشتر در شرکت های ایرانی می شود؛ به 
نظرم این نوع نگاه که شــرکت های خارجی موفق تر از شرکت های ایرانی هستند، نتیجه 

یک خودباختگی فرهنگی است که در بین برخی مسئولین و افراد رسوخ کرده است.
وی گفت: عملیاتی کردن فاز یک شرکت پالایش گاز هویزه توسط مجموعه های داخلی، 
مانع خروج ارز از کشور و موجب تقویت پول و اقتصاد ملی شده است که باید این مهم به 
عنوان یک الگو و راهبرد همواره مورد توجه باشد. توجه دولت سیزدهم به توانمندی های 
داخلی و شرکت های ایرانی قطعاً موجب افزایش توانمندی های شرکت های ایرانی خواهد 
شد و اگر ما در ایران به شرکت های داخلی اهمیت ندهیم قطعاً این شرکت ها و مجموعه ها 

نمی تواند مورد اعتماد کشورهای همسایه قرار بگیرند.
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» مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر گفت: توانمند سازي به عنوان یکی از راهبرد هاي اصلی ارتقاءکمی و کيفی عملکرد به شمار می رود و امور ورزش شرکت گاز استان بوشهر با تمام توان در 
مسير تعریف شده خود در حال حرکت است. »  به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان بوشهر مدیرعامل این شرکت گفت: شرکت گاز استان بوشهر توانسته گام های بلندی در زمينه توسعه 

و گسترش فرهنگ سلامت و تامين تجهيزات مورد نياز کارکنان بردارد و در سال گذشته با توجه به مصوبات کميته ورزش برنامه ها و فعاليت های متعدد برنامه ریزی و اجرایی شد.  
 وی گفت: در سال 1401 موفق به کسب دستاورد های ورزشی در سطح استانی و ملی چون کسب قهرمانی در مسابقات بدمينتون، دوميدانی، تيراندازی، شنا برای فرزندان و کارکنان شدیم .

  مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر گفت: داشتن منابع انسانی توانمند و کارا ثروت مهم و حياتی براي تمام سازمان ها محسوب می شود  و بر همين اساس برگزاری دوره های آموزش ورزشی 
در رشته های مختلف و همچنين اجرای برنامه های متعدد در طول سال از دیگر برنامه های ورزشی در شرکت گاز استان بوشهر بود که با جدیت در سال گذشته انجام شد.

  وی تصریح کرد: در سال گذشته مسابقات ورزشی کارکنان و خانواده ی ایشان  به مناسبت های ملی و مذهبی صورت گرفت و مورد استقبال واقع شد.
 

برنامه ریزی مستمر امور ورزش 
شرکت گاز استان بوشهر 

در جهت ارتقاءکمی و کيفی 
عملکرد

 برای سد گهرو به عنوان 
یکی از طرح های نيمه کاره 

استان نيز درخواست ۲ هزار 
ميليارد ریال اعتبار در سفر 
ریيس جمهور به استان شد 
که اکنون یک هزار ميليارد 

ریال آن تخصيص یافته 
است و در صورت تامين 

اعتبار، تا پایان سال جاری 
وارد مدار می شود.

حیاتی ترین طرح ها برای چهارمحال و بختیاری

ایران زمین  

مهدی جمشيدیان    |   گودال چشمه، سرچشمه ها، فلکه آبی، قنات تهليجان، قنات پارک ملت، قنات قلنگان و دشت 
مَرغ شهرکرد همه نام هایی است که نشان می دهد مرکز چهارمحال و بختياری روزگاری شهری پر آب بود.

اما در سه دهه اخير خشکسالی و بی آبی دامن مرکز چهارمحال و بختياری را گرفت به گونه ای که این اسامی 
فقط در ذهن ها باقی ماند و در تابستان 1401 به صورت واضح با قطع آب در مرکز استان برای چند روز خودش 

را نشان داد.
اما خشکسالی در یک دهه اخير بيش از گذشته برای مردم این منظقه کشور نمایان شد آنچنان که چاه ها و 

منابع زیرزمينی آب در مرکز استان به پایين ترین سطح خود رسيد و دشت شهرکرد ممنوعه اعلام شد.
به گفته مدیرعامل شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختياری دشت شهرکرد از سال 1۳۷0 تاکنون با تراز 
منفی ســطح ایســتابی 1۹ متری مواجه شده است که در بارش های زمستان گذشته ۲ متر آن جبران شد و به 
منفی 1۷ متر رسيد.فردوس کریمی مدیرعامل آب منطقه ای چهارمحال و بختياری وضعيت منابع آب زیرزمينی 
این استان را ناگوار اعلام کرد و گفت: چهار دشت استان ممنوعه بحرانی و هفت دشت ممنوعه شده است و با تراز 
منفی ۵۶0 ميليون مترمکعبی مواجه است.به گفته وی، ۸4 درصد وسعت چهارمحال و بختياری کوهستانی و 

دارای شيب است که آب ناشی از بارش های باران را به استان های پایين دست هدایت می کند.
این روند در شهرســتان بروجن نيز مشــهودتر از سایر نقاط استان است به گونه ای که این منطقه را پيشانی 
خشکســالی چهارمحال و بختياری قلمداد کرده اند.بر این اساس قطع آب شهرکرد، در تابستان 1401 دولت را 
مصمم به جبران این کمبودها کرد، به گونه ای که تلاش های مختلف زیرساختی و زیربنایی برای اجرای تامين آب 
شرب در نقاط مختلف شهرکرد انجام شد تا مشکل تامين آب به صورت جدی رفع شود. دولت سيزدهم دستور 
داد تا تمامی امکانات کشور بسيج شده و همزمان حدود چهار سامانه برای جایگزین کردن چشمه کوهرنگ به 
اجرا درآمد و با فراخوان کردن تانکرهایی از سراســر کشــور حدود ۷0 تانکر به این استان ارسال شد و آبرسانی 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/02/13
شماره : 1395

  پيام تبریک اســتاندار گلستان بمناسبت روز 
معلم 

استاندار گلستان در پيامی ضمن گراميداشت شهادت 
اســتاد مطهری، روز معلم را به تمامی معلمان و فعالان 

عرصه تعليم و تربيت تبریک گفت.
سيده حبيبه مومنی: خبرنگار گلســتان -  به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی استانداری گلستان متن کامل پيام 

دکتر علی محمد زنگانه به شرح زیر است.
بسم الله الرحمن الرحيم 

 دین مبين اســلام تاکيد ویژه ای بر علم آموزی و ارتقا 
دانش داشــته و اهميت تعليم و تعلم در کلام الله مجيد 
و سيره پيامبر عظيم الشــان اسلام و معصومين عليهم 

السلام مبرهن و آشکار است. 
نظام مقدس جمهوری اسلامی توجه و تعليم و تربيت را 
همواره به عنوان یک رکن بی بدیل مورد توجه قرار داده 
و امامان انقلاب در کلام و سيره جایگاه والای معلمان را 

برای همه ترسيم کرده اند. 
تردیدی نيست که معلمان به عنوان نسل سازان و ارتقا 
دهندگان مادی و معنوی جامعه می توانند آینده کشور 
را ترسيم کنند و دولت انقلابی و جهادی تلاش کرده آن 
گونه که می تواند توجه لازم را به مقام و جایگاه معلمان 

داشته باشد. 
 گلستان به عنوان سرزمين برادری و نگارستان اقوام ایران 
زمين همواره توجه ویژه ای به معلمان و مسئله تعليم و 
تربيت داشته و در این راستا پایلوت کشوری اجرای طرح 
های نماد )نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان( و پاک 
)پرورش اوان کودکی( گردیده اســت تا بتواند جایگاه 
آموزش و پرورش را در استان ارتقا دهد و به الگویی در 

سطح کشور مبدل گردد.
اینجانب ضمن گراميداشــت سالروز شــهادت استاد 
مرتضی مطهری، روز معلم را به تمامی مردم شــریف 
استان خصوصا معلمان، مربيان و فعالان عرصه تعليم و 
تربيت تبریک عرض می نمایم و اميدوارم با همراهی همه 
دلسوزان استان بتوانيم گام های موثری در تربيت نسل 
برداریم و آینده ای روشن برای این استان ترسيم نمایيم.

 علی محمد زنگانه
استاندار گلستان

سيار در محلات شهر انجام گرفت.
اضافه کردن 1۷ حلقه چاه با اجرای ۲0 کيلومتر لوله گذاری، توزیع آب معدنی در محلات شــهرکرد، نصب پکيج کاهش 
گل آلودگی، تعبيه علمک برداشت آب از چاه های کشاورزی، اتصال خطوط آبرسانی موقت، کنترل کيفيت آب، آبرسانی شبانه، 
ایجاد حوضچه ته نشينی، فعال سازی ایستگاه تعادلی و افزایش ظرفيت برداشت آب از تصفيه خانه سامان، بخشی از اقداماتی 

بود که برای رفع مشکل آب شرب شهرکرد انجام شد.
به همين دليل در دولت سيزدهم برای جبران کمبود آب شرب در چهارمحال و بختياری طرح های مختلفی دنبال شد از 
پيگيری سدهای در دست اجرا تا یکی از مهمترین و حياتی ترین طرحهای استان تا عطش سرزمين آب ها از بی آبی جبران شود.

از سوی دیگر برای جبران کم آبی در شهرستان فارسان بهره مندی از سد باباحيدر به عنوان یکی از مطالبات مردمی در این 
منطقه بود که سالهاست چشم انتظار به ذخيره آب در این طرح بزرگ عمرانی هستند، شتاب گرفت.

احداث ســد باباحيدر شهرستان فارســان چهارمحال و بختياری نزدیک به 14 سال به طول انجاميده است اما در دولت 
سيزدهم با تاکيد بر تسریع در احداث آن، عمليات اجرایی این طرح مهم شتاب گرفت.

تامين آب پایدار در شهرستان های لردگان، خانميرزا و فلارد نيز در دولت سيزدهم شتاب گرفت و قرارگاه امام حسن)ع( 
برای تامين و آبرسانی به روستاها وارد چهارمحال و بختياری شد.

  اقدامات دولت برای تامين آب پایدار
یکی از مساله که همواره از سوی استاندار و مسوولان چهارمحال و بختياری مورد تاکيد است تامين آب پایدار برای مناطق 

شهری و روستایی است.
استاندار چهارمحال و بختياری تامين آب را از مهمترین چالش ها و رفع آن را جدی ترین مطالبه مردم استان برشمرد و 
گفت: این چالش به همت دولت سيزدهم برطرف شده است به طوریکه طرح تامين آب شرب نيمی از جمعيت استان سرعت 
بخشيد شد.غلامعلی حيدری با بيان اینکه در سفر ریيس جمهور به استان اعتبارات قابل قبولی برای تامين آب پایدار اختصاص 

یافته است، افزود: پارسال سدهای مثل گهرو، بيدکان و باباحيدر که متوقف شده بود فعال شد.

  طرح تامين آب برای نيمی از جمعيت استان
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختياری با اشاره به روند اجرای طرح آبرسانی به نيمی از جمعيت استان 
تصریح کرد: خط انتقال و تاسيســات این طرح به طول 11۸ کيلومتر برای تامين آب آشــاميدنی 4۵۶ هزار نفر از جمعيت 
اســتان اســت و این طرح 1۳۷ کيلومتر خط انتقال فرعی دارد که تا ۲ ماه دیگر تکميل و بهره برداری می  شود و به پنج تا ۶ 

هزار ميليارد ریال اعتبار دیگر نياز دارد.
فرودس کریمی خاطرنشان کرد: مناقصه تصفيه خانه این طرح با ظرفيت 1.۷ مترمکعب بر ثانيه و اعتبار یک هزار و ۳۲0 
ميليارد ریال برگزار شده و در حال نصب تجهيزات است و در این طرح سه ایستگاه پمپاژ وجود دارد که در مجموع برای این 

طرح 1۶ هزار ميليار ریال هزینه شده و کل طرح به پيشرفت فيزیکی ۹۵ درصد رسيده است.
وی افزود: از این ميزان 14 هزار ميليارد ریال در ۲ سال اخير جذب و هزینه شده است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه چهارمحال و بختياری پيش بينی کرد، مطالعات طرح جامع آب استان امسال نهایی و برای 
تصویب به وزارت نيرو ارسال شود.

کریمی افزود: هم اکنون با افزایش جمعيت و کاهش آورد رودخانه ها مواجه شــده ایم و وزارت نيرو برای تناســب عرضه و 
تقاضا در حوضه آب تلاش می کند.وی ادامه داد: در سال های اخير با توجه به خشکسالی ها، افزایش دمای هوا، تغيير بارش ها 
از برف به باران و برداشت های بی رویه، فقر در منابع آبی چهارمحال و بختياری شکل گرفته است به همين دليل باید با تنظيم 

برداشت و مدیریت مصرف آب بتوانيم در قبال نسل آینده مسوولانه عمل کنيم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختياری با اشاره به مراحل عمرانی احداث سدهای متعددی در این استان، 
تصریح کرد: ساخت سد غدیر باباحيدر شهرستان فارسان با 14 ميليون و ۵00 هزار مترمکعب حجم مخزن و 4۵ کيلومتر خط 
انتقال از 14 سال گذشته با هدف تامين آب پنج شهر و 1۳ روستا آغاز شد و تا پایان سال جاری تکميل و بهره برداری می  شود.

کریمی افزود: خط انتقال آب آشاميدنی کوهرنگ به شهرکرد نيز یک خط انتقال از سد غدیر باباحيدر شهرستان فارسان 
می گيرد تا در زمان بحران، تامين آب آشاميدنی شهرکرد با مشکل مواجه نشود.وی

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختياری ادامه داد: برای سد گهرو به عنوان یکی از طرح های نيمه کاره استان 
نيز درخواست ۲ هزار ميليارد ریال اعتبار در سفر ریيس جمهور به استان شد که اکنون یک هزار ميليارد ریال آن تخصيص 

یافته است و در صورت تامين اعتبار، تا پایان سال جاری وارد مدار می شود.

رنا
 :ای

س
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آگهی فقدان سند مالکیت
نسـب فتوحـی  حسـن  محمـد   آقـای 

 ضمـن تسـلیم دو برگ استشـهادیه تصدیق شـده اعلام نموده اسـت که سـند 
مالکیت سـه دانـگ و هفتاد و پنج صدم دانگ مشـاع از ششـدانگ یکدسـتگاه 
آپارتمـان مسـکونی واقـع در طبقـه اول سـمت جنوبـی قطعـه ۵ تفکیکـی 
بمسـاحت ۹۵/۹8 متر مربع بشـماره پـلاک ۱۶۴۴۹ فرعـی از ۱۵۷ اصلی مفروز و 
مجزی شـده از پـلاک ۳۶۴۳ فرعـی از اصلی مذکـور واقع در اراضی حـوزه ثبتی 
شهرسـتان بنـام متقاضـی ثبـت بشـماره چاپـی ۹۴۲۱۵۲ و دفتـر الکترونیکی 
بشـماره ۱۳۹8۲۰۳۳۱۰۰۹۰۰۲۱۷8 صـادر و تسـلیم شـد سـپس تمامـی مـورد 
ثبـت در رهـن بانـک انصار قـرار گرفتـه که سـند مالکیـت بعلت سـهل انگاری 
مفقـود گردیده اسـت. لـذا تقاضـای صدور سـند مالکیـت المثنی نموده اسـت. 
لـذا مراتـب به اسـتناد تبصره یـک اصلاحی بـه مـاده ۱۲۰ آئین نامـه قانون ثبت 
در یـک نوبـت آگهی می شـود تـا چنانچـه کسـی مدعی وجـود سـند مالکیت 
نزد خـود و یا انجـام معامله نسـبت بـه ملک مذکـور باشـد از تاریخ ایـن آگهی 
ظرف مـدت ده روز اعتـراض خود را ضمـن ارائه اصل سـند مالکیت بـه این اداره 
تسـلیم تـا وفق مقـررات عمـل گـردد بدیهی اسـت چنانچـه ظرف مـدت مقرر 
اعتراضـی واصل نشـود و یـا در صـورت اعتـراض اصل سـند ارائه نگردد سـند 

مالکیـت المثنـی طبق مقـررات بـه متقاضی تسـلیم خواهد شـد. ۵۱۱/ف

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج - ازطرف عاطفه شریفی تبار

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

 شـرکت تولید نیروی برق شـهید رجائـی در نظر دارد تامین 67 تن ورق کربن اسـتیل برای نیروگاه شـهید رجائی را به صـورت مناقصه عمومی 
یک مرحله ای با انعقاد قرارداد به تامین کنندگان واجدشرایط واگذار نماید. 

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir  به شماره فراخوان ۲۰۰۲۰۰۱۵۰۰۰۰۰۰۰4 انجام خواهد شد.

 ۱. زمان فروش الکترونیکی اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد: از سه شنبه ۱4۰۲/۰۲/۱۲ تا ساعت ۱6 روز دوشنبه ۱4۰۲/۰۲/۱8
 ۲. آخرین مهلت بارگذاری الکترونیکی پیشنهاد در سامانه ستاد و تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف: تا ساعت 8:3۰ روز چهارشنبه ۱4۰۲/۰3/۰3

 3. مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : ۱.6۱8.۰۰۰.۰۰۰ ریال مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 94/9/۲۲
 4. زمان بازگشایی پاکات: روز چهارشنبه ۱4۰۲/۰3/۰3 ساعت 9 صبح 

 محـل تحویـل نسـخه فیزیکی پیشـنهادات: قزوین،مجتمـع ادارات نواب، بلـوار مالیات، جنـب اداره صنعـت و معدن سـاختمان علامه قزوینی طبقه سـوم 
بـه سـایت یـا  تمـاس   ۲۱4 یـا   ۲۱۲ داخلـی   ۰۲8 -333769۱3 تلفـن  بـا شـماره  بیشـتر  اطلاعـات  پیشـنهاد دهنـدگان می تواننـد جهـت کسـب   ضمنـا 

http://rajaei.tpph.ir  یا http://iets.mporg.ir مراجعه نمایند.

ئی
ت تولید نیروی برق شهید رجا

آگهی مناقصه عمومیشرک
نوبت اول شماره  1402/04  

امور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائیامور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائی
شناسه آگهی : شناسه آگهی : ۱489۲34۱489۲34

    نوبت اول چاپ :  ۱4۰۲/۰۲/۱3  نوبت دوم چاپ : ۱4۰۲/۰۲/۱6

شـرکت تولیـد نیـروی برق شـهید رجائی در نظـر دارد سـرویس و بازپیچی عایقی روتـور ژنراتور واحـد گازی GE-F9 نیروگاه سـیکل ترکیبی 
شـهید رجایـی را بـه صورت مناقصـه عمومی دو مرحلـه ای با انعقاد قـرارداد به پیمانکار واجدشـرایط واگـذار نماید. 

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir  به شماره فراخوان ۲۰۰۲۰۰۱۵۰۰۰۰۰۰۰3 انجام خواهد شد.

۱.زمان فروش الکترونیکی اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد: از سه شنبه ۱4۰۲/۰۲/۱۲ تا ساعت ۱6 روز سه شنبه ۱4۰۲/۰۲/۱9 
۲.آخرین مهلت بارگذاری الکترونیکی پیشنهاد در سامانه ستاد و تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف: تا ساعت 8:3۰ روز دوشنبه ۱4۰۲/۰3/۰8

3.مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 3.6۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 94/9/۲۲
4.زمان بازگشایی پاکات الف و ب: روز دوشنبه ۱4۰۲/۰3/۰8 ساعت 9 صبح 

محـل تحویـل نسـخه فیزیکـی پیشـنهادات: قزوین،مجتمـع ادارات نـواب، بلـوار مالیـات ،جنـب اداره صنعـت و معـدن سـاختمان علامـه قزوینـی طبقه 
 سـوم ، ضمنـا پیشـنهاد دهنـدگان مـی تواننـد جهـت کسـب اطلاعـات بیشـتر بـا شـماره تلفـن 333769۱3- ۰۲8 داخلـی ۲۱۲ یـا ۲۱4 تماس یا به سـایت

 http://rajaei.tpph.ir  یا http://iets.mporg.ir مراجعه نمایند.

آگهی مناقصه عمومی 
نوبت اولشماره  1402/03  

امور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائیامور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائی
شناسه آگهی : شناسه آگهی : ۱489۲۵۲۱489۲۵۲

ئی
ت تولید نیروی برق شهید رجا

شرک

    نوبت اول چاپ :  ۱4۰۲/۰۲/۱3  نوبت دوم چاپ : ۱4۰۲/۰۲/۱6

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصات ذیل اقدام نماید:

 فراخوان مناقصات عمومي 
 یک مرحله اي با ارزیابی فشرده 

رشته مورد نیازمبلغ تضمین-ریالبرآوردمدت اجراموضوع مناقصهشماره مناقصه
راه و ترابری12151/488/436/2107/574/421/810 ماه تعمیرات اساسی و اضطراری و ایمن سازی ابنیه فنی راه های حوزه شمال استان ایلام83/402/2

 آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه: 1402/02/16
 آخرین مهلت تحویل پیشنهادات: 1401/02/27

 تاریخ بازگشایي پاکات: 1402/02/30
 نـوع تضمین: تضمین معتبر شـرکت در فرآیند ارجـاع کار به صـورت یک یا ترکیبی 
از ضمانـت نامه هـای موضـوع بندهای الـف، ب، پ، ج، چ و ح مـاده 4 آئین نامه تضمین 

معاملات دولتی )شـماره 123402/ت 50659هـ مورخ 94/09/22 می باشـد. 
فیـش واریـزي نقـدي بـه حسـاب سـپرده 4067063707760765 تمرکـز وجـوه 

سـپرده  نـزد بانـک ملـی مرکـزی می باشـد.
پیشـنهاد  ارائـه  تـا  مناقصـه  اسـناد  دریافـت  از  مناقصـه  برگـزاری  مراحـل   کلیـه 
مناقصه گـران و بازگشـایی پـاکات و مراحـل بعـد از آن از طریـق سـامانه تـدارکات 

الکترونیکی دولت )سـتاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شـد و لازم 
اسـت مناقصه گـران در صـورت عـدم عضویت قبلی مراحل ثبـت نام در سـایت مذکور و 

دریافـت گواهـی امضـای الکترونیکـی را جهـت شـرکت در مناقصه محقق سـازند.
 محـل تحویل پاکـت الف: ایـلام – بلـوار مـدرس– اداره کل راهـداري و حمل و 

نقـل جـاده اي اسـتان ایـلام – واحـد دبیر خانه 
جهـت دریافـت  اطلاعات  مناقصه به سـایت اینترنتـی www.setadiran.ir  مراجعه 

نمایید.
 تلفن تمـاس: 08433362922 - 08433330195 - 08433338400 اداره 

پیمان و رسـیدگی فاکس 0843341638

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام شناسه : 1489382

ت اول  
نوب

فراخوان  تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای – نوبت دوم  

شرایط  : 
1  تاریـخ انتشـار تجدیـد مناقصه در سـامانه روز دوشـنبه 

تاریـخ 1402/02/11 می باشـد.
2 مهلت زمانـی دریافت اسـناد تجدید مناقصه از سـامانه: 
سـاعت 10 روز دوشـنبه تاریـخ 1402/02/11 الـی سـاعت 17 روز 

یک شـنبه تاریـخ 1402/02/17
3 مهلـت زمانی ارائه پیشـنهادها در سـامانه: سـاعت 17 روز 

چهارشـنبه تاریخ 1402/02/27
4 زمـان بازگشـایی پاکت هـا در سـامانه: سـاعت 10 روزپنج 

شـنبه تاریخ 1402/02/28 
5 مدت انجام کار امورات مربوط به جدول فوق الذکر به مدت 11 

)یازده( ماه بوده و  مسئولیت هر گونه افزایش دستمزد و حقوق و 
سایر موارد مرتبط با کارگران بر اساس قانون کار و همچنین افزایش 
حق بیمه و مالیات در مدت زمان قرارداد )سال های 1402و 1403( 
برعهده برنده تجدید مناقصه بوده و کار فرما پاسخگو نمی باشد و 
همچنین شرکت کنندگان متعهد گردیدند قیمت پیشنهادی خود 
را با لحاظ تمام شرایط از جمله احتمال افزایش دستمزد کارگران 
تا پایان مدت قرارداد تعیین شده در سامانه ستاد اعلام و در این 

قیمت  و  و مطالبه خسارت  ادعایی  و  اعتراض  رابطه حق هر گونه 
برنده  بر عهده  مالیات  بیمه و  6 پرداخت  نمودند. از خود سلب  را 
کارفرما  برعهده  افزوده  ارزش  بر  مالیات  و  بوده  مناقصه   تجدید 
7 برنده تجدید مناقصه موظف است در مدت زمان انجام  می باشد. 
بندی مشاغل  اجرای طرح طبقه  و   تدوین  و  تهیه  به  نسبت  کار 
8 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در  کارگران اقدام نماید .
اسناد  تجدید مناقصه برابر آئین نامه مالی شهرداری ها مندرج است. 
برندگان اول و دوم )در صورت اعلام( تجدید مناقصه هرگاه   9
حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری 
ضبط خواهد شد. 10 شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات 
11 قیمت پیشنهادی در پاکت)) ج ((   بدون تکمیل  مختار می باشد .
شدن فرم آنالیز قیمت،  مخدوش، مشروط و دارای خط خوردگی و 
لاک گرفتگی باعث ابطال یا رد پیشنهاد می گردد . 12 شرکت هایی 
می توانند در این تجدید مناقصه شرکت نمایند که دارای گواهینامه 
تعیین صلاحیت شرکت های خدماتی، پشتیبانی و فنی مهندسی و 
گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی از انجمن صنفی شرکت های  خدماتی 
پشتیبانی و فنی مهندسی و دارای صورت های مالی حسابرسی شده 
منتهی به اسفند 1401 توسط موسسه حسابرسی مورد صلاحیت 
اعتبارات  محل  از  پروژه  این  اعتبار   13. باشند  حسابرسی  سازمان 

داخلی شهرداری پاوه می باشد .14 اطلاعات تماس شهرداری پاوه 
 جهت دریافت اطلاعات بیشتر در رابطه با  اسناد تجدید مناقصه و ارائه 
پاکت ها . آدرس : پاوه – خیابان محمد غزالی تلفن : 46122819- 

083 واحد خدمات شهری
15 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت 

در سامانه : مرکز تماس : 41934 – 021
 16 به کارگیری نیروی انسانی، کارگر، غسال ، ناظر شرعی کشتارگاه 
بر  ماشین آلات  و  تجهیزات  و  نشده  بینی  پیش  ملزومات  تأمین  و 
اسناد  الکترونیکی  نسخ   17 می باشد.  مناقصه  تجدید  برنده  عهده 
با استفاده از امضای الکترونیکی صاحبان حق امضای مجاز و مهر 
الکترونیکی شرکت، امضاء و مهر شده و در سامانه بارگذاری گردد و 
صرفاً اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی 
)ج(   و  )ب(  های  پاکت  بازگشایی  در جلسه  و  بوده  پذیرش  مورد 
اسناد فیزیکی)کاغذی( و فاقد امضای الکترونیکی)دارای مهر گرم( 
مورد پذیرش نیست. 18 کلیه شرکت های واجد شرایطی که قصد 
شرکت در تجدید مناقصه عمومی فوق الذکر را دارند بایستی تا روز 
چهارشنبه مورخ  1402/02/27 ساعت 12 اصل ضمانت نامه بانکی 
یا فیش واریزی سپرده شرکت در تجدید مناقصه را به واحد امور 

قراردادهای شهرداری پاوه تحویل نمایند . 

- شهرداری پاوه
شهرداری پاوه در اجرای بند 1 صورتجلسه شماره 38 مورخ 1401/10/11 شورای اسلامی شهر پاوه و با استناد به ماده 5 آئین نامه مالی شهرداری در نظر دارد تجدید مناقصه عمومی انجام امورات مربوط به خدمات شهری 
شامل رفت و روب و تنظیف و جمع آوری زباله در محدوده قانونی شهر پاوه به شماره 1295 و به شماره سیستمی 2002005239000002 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد (  با شرایط و شرح جدول 
ذیل برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری تجدید مناقصه از دریافت اسناد تجدید مناقصه تا ارائه مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام 

خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در تجدید مناقصه محقق سازند .
مبلغ سپرده شرکت در تجدید مناقصه عمومی ) ریال(مبلغ پایه تجدید مناقصه عمومی ) ریال (موضوع تجدید مناقصه عمومیردیف

101/580/372/5755/079/018/629 **** توضیحات در انتها ذکر شده1

****انجام امورات مربوط به خدمات شهری شامل رفت و روب و تنظیف و جمع آوری زباله در محدوده قانونی به شرح ذیل :
 رفـت و روب و جمـع آوری زبالـه هـای کلیـه معابـر و کوچـه هـا و خیابانهـای شـهر و سـایر مـکان هـای اعلامـی ، تنظیـف و شستشـوی معابـر ، خیابان هـا،  میادیـن ،  جـداول و سـطل های زبالـه 
 بـرف روبـی و نمـک پاشـی معابـر ، لایروبـی و رفـع آب گرفتگـی جـداول و کانال هـا ، زنـده گیـری و جمـع آوری سـگ هـای ولگـرد،  احشـام و حیوانـات اهلـی، جمـع آوری نخاله هـای کنار جـداول و 
سـاختمان ها، پـاک کـردن آگهی هـای تبلیغاتـی،  جمـع آوری خودروهـای اسـقاطی پـارک شـده در کنـار خیابان هـا و انتقـال بـه پارکینـگ،  اجـرای برنامه هـای مدیریـت بحـران ، رنگ آمیـزی جداول  
 رفـع سـد معبـر  پیاده روهـا و خیابان هـای کل سـطح شـهر، جمـع آوری و سـاماندهی دسـت فروشـان، جلوگیـری از هرگونـه حفـاری غیر مجاز در سـطح شـهر و اعـلام گزارشـات مربوطه، توزیـع انواع 

فیش های مربوط به عوارضات مختلف سطح شهر و تراکت های اعلامی و نصب بنر و پلاکارد و انواع پرچم و انواع ریسه پرچمی و الوان و برقی و سایر موارد پیش بینی نشده .  
روابط عمومی شهرداري پاوهشناسه: 1487625 / م الف 333
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 وکیل دیگو مارادونا اسطوره فقید آرژانتین چند پزشک را متهم قتل او اعلام کرد.
دیگو مارادونا اسطوره آرژانتینی فوتبال در سن ۶۰ سالگی در سال ۹۹ بعد از حمله قلبی درگذشت. با گذشت نزدیک به ۲ و نیم سال از درگذشت این اسطوره فوتبال همچنان پرونده 
مرگش باز است.بعد از مرگ مارادونا وکلا و خانواده اش دیر رسیدن آمبولانس و کم کاری پزشکان را دلیل مرگ این اسطوره فوتبال معرفی کردند. در همین رابطه ماتیاس مورلا به همراه 

خواهران دیگو مارادونا مصاحبه ای انجام داد و اتهام بزرگی را به پزشکان زد و گفت: مارادونا کشته شد!
ماتیاس مورلا، وکیل و نماینده دیگو مارادونا بود. او به همراه خواهران ستاره فقید آرژانتینی، درباره مرگ این بازیکن سابق صحبت کرد و چند پزشک متهم پرونده را تهدید کرد و گفت: »دیگو 
کشته شد. فکر می کنم آنها به زندان محکوم خواهند شد. دیگو به دلیل کوتاهی پزشکی درگذشت و به همین دلیل آنها متهم هستند.وی درباره اختلاف نظر درباره مسائل اقتصادی مارادونا با 
خانواده اش، گفت: من هر روز با خواهران مارادونا و با بچه هایش صحبت می کنم، نمی دانم پیام ها به آنها می رسد یا نه، چون اینجا اگر می خواهید با یک نفر صحبت کنید، من آماده هستم.  مارادونا را کشتند!

 الماس استقلال در آستانه ترک ایران
مطالبات کوین یامگا بازیکن فرانســوی تیم 
فوتبال اســتقلال پرداخت شد.یکی از مشکلات 
مســئولان باشگاه اســتقلال طی روزهای اخیر 
پرداخــت مطالبات ۱۸۰ هزار دلاری کوین یامگا 
بازیکن فرانسوی این تیم بود که حتی باعث شد 
این بازیکن به باشــگاه نوتیس بدهد.استقلالی ها 
نگــران ادامــه کار یامگا در اســتقلال بودند اما 
مسئولان استقلال با همکاری همان بانکی که طلب 
استراماچونی را پرداخت کرد مطالبات این بازیکن را 
به وی پرداخت کردند.به این ترتیب مدافع استقلال 
بعد از حل مشکل مالیاتی که توسط باشگاه در حال 

پیگیری است امروز ایران را ترک خواهد کرد.! 

 عربستان باعث دعوای مسی با پاریس 
شد

سفر خانوادگی مسی به عربستان جنجال آفرین 
شد.سفر سیاحتی و توریستی لیونل مسی به همراه 
خانواده اش به عربستان جنجال آفرین شد. نشریه 
»لو پاریزین« فرانسه خبر داد این سفر بدون اجازه 
باشــگاه پاری سن ژرمن انجام شده است.مدیران 
باشــگاه پاری سن ژرمن به شــدت از این اقدام 
خودسرانه مسی عصبانی شدند. اعجوبه آرژانتینی 
تحت قرارداد باشگاه پاریســی است و باید برای 
ســفر به ریاض اجازه می گرفت ولی بدون اطلاع 
باشگاه راهی عربستان شد.لیونل مسی رابطه اش 
با مدیران پاریس از چند ماه گذشته خراب شده 
و اســطوره تصمیم گرفت تا در پایان فصل از این 
تیم جدا شــود. پاریس این روزها به همراه مسی 
روزهای خوبی را تجربه نمی کند و فشــار زیادی 
روی مدیران باشگاه است.هزینه نجومی پاریس در 
سال ۲۰۲۱ برای خرید بازیکنان بزرگی مثل لیونل 
مسی به زیان تبدیل شده و طبق آخرین گزارش ها 
باشگاه پاریس با بدهی بیش از 3۰۰ میلیون یورو 
ابربدهکار تاریخ فوتبال است.مســی با عربستانی 
ها قراردادی نجومی امضا کرد تا به عنوان ســفیر 
این کشــور به تبلیغ فرهنگ ها بپردازد. ابرستاره 
آرژانتینی به دنبال بازگشت به بارسلونا است ولی 
مسیر بازگشت این بازیکن به نیوکمپ بسته است. 
الهلال عربستان با پیشنهادی نجومی ۸۰۰ میلیون 
دلاری منتظر بهم خوردن مذاکرات بارسلونا و لالیگا 

است تا او را به ریاض بیاورد. 

  آخرین خبر از ماجرای فســخ مهاجم 
پرسپولیس

قرارداد لئاندرو پریرا با پرسپولیس یک سال و 
نیم و به ارزش مالی جدود یک میلیون دلار است.

پیشتر شــده بود سرمربی پرسپولیس اعتقاد 
چندانــی به مهاجم برزیلی نــدارد و اوج گرفتن 
عیســی آل کثیر به این موضوع دامن زده است. 
لئاندرو پریرا نیز نشان داده که مهاجمی معمولی 
است و با یورگن لوکادیا زمین تا آسمان متفاوت 
است. از طرفی دیگر افزایش بی رویه قیمت دلار 
نیز مزید برعلت شده است.به خاطر همین افزایش 
دلار باشــگاه پرسپولیس هنوز دارد تاوان قرارداد 
چند سال پیش بوژیدار رادوشویچ را پس می دهد. 
به اینکه حالا جذب بازیکنی در ســطح پریرا که 
دوران حضورش در جی لیگ به پایان رسیده بود، 
در نیم فصل تصمیم درســتی از سوی سرمربی و 
مدیرعامل پرســپولیس بود یا نه کاری نداریم اما 
قدر مســلم این رقم قرارداد برای بازیکنی در این 
ســطح که 3۱ سال هم ســن دارد اصلا منطقی 
نیست. بدتر از آن قرارداد یک فصل و نیمه با چنین 
بازیکنی است. پریرا تا اینجای فصل نه تنها به کار 
پرسپولیس نیامده بلکه چیزی نمانده بود قهرمانی 
را هــم از این تیم با اخراج بچه گانه اش در بازی با 
سپاهان بگیرد. طبیعی است با این وضع او تبدیل 
به لقمه گلوگیر در پرسپولیس شود.گرچه نوشتیم 
مسئولان باشگاه پرسپولیس به دنبال راهکاری برای 
فســخ قرارداد با پریرا هستند. این اتفاق هم فقط 
در صورتــی رخ می دهد که پریرا به نوعی متقاعد 
شــود که با پرسپولیس قطع همکاری کند. آنچه 
مسلم است؛ پریرا با عملکردی که در پرسپولیس 
داشــته و فصل نه چندان خوبی که قبل از آن در 
جی لیگ سپری کرده، در تابستان مشتری دست 
به نقدی نخواهد داشت. اما تأکید هم کردیم بعید 
است مهاجم برزیلی پرسپولیس قید دستمزد یک 
میلیون دلاری خودش را بزند و توافقی قراردادش 

با این باشگاه را فسخ کند.

  مصدومیت هافبک پرسپولیس جدی است
کادرفنی پرسپولیس امیدوار به بازگشت مدافع 
خارجی و گلزن تیم بــه ترکیب اصلی در دیدار 
مقابل پیکان است.صعود پرسپولیس به نیمه نهایی 
جام حذفی فوتبال کشور در حالی رقم خورد که 
گئورگی گولســیانی و کمال کامیابی نیا به دلیل 
مصدومیت در لیســت بازیکنان این تیم حضور 
نداشتند.همین امر باعث شد تا دو بازیکن آسیب 
دیده پرسپولیس تمرینات خود را زیر نظر پزشک 
تیم دنبال کنند.با گذشت چند روز حالا گزارش 
پزشکی علیرضا حقیقت به کادر فنی پرسپولیس 
نشان از شرایط مناســب گولسیانی دارد. مدافع 
گرجستانی سرخپوشان پایتخت قرار است ظهر 
چهارشنبه تست پزشکی بدهد تا در صورت امکان 
مجوز لازم برای حضور در تمرینات گروهی را پیدا 
کند.گل محمدی تصمیم دارد گولسیانی را برای 
دیدار با پیــکان تهران بار دیگر در ترکیب اصلی 

تیمش قرار دهد .

کمیته صدور مجوز حرفه ای 
برای صدور مجوز باشگاه 

تراکتور چند ایراد به ورزشگاه 
یادگار امام گرفته است که به 
همین دلیل پس از پایان لیگ 

مراحل بازسازی ورزشگاه 
انجام خواهد شد. به همین 

دلیل هم تبریز میزبان فینال 
جام حذفی نخواهد بود.«

واکنش مهدی پور به حاشیه  بیرانوند و داربی حذفی
هافبک استقلال در واکنش به حواشی داربی ۱۰۰ و حرکت علیرضا 
بیرانوند در برابر هواداران استقلال گفت: به هر حال یک سری رفتارها 
را دوســت ندارم. شــاید علیرضا بیرانوند دوست داشته باشد چنین 

حواشی ای به وجود بیاورد.
مهدی مهدی پور، هافبک استقلال درباره این که این تیم شانس 
قهرمانی دارد یا خیر؟ اظهار کرد: اصلا این جور نیســت که شــانس 
قهرمانی نداشته باشیم. امیدواریم سه بازی باقی مانده خودمان را با برد 
پشت سر بگذاریم و دو رقیب دیگر هم در بازی های باقی مانده امتیاز 
از دست بدهند. بنابراین اصلا این طور نیست که قهرمانی برای ما تمام 
شده باشد و هنوز امیدواریم. باخت در داربی خوب نبود اما با صحبت هایی که انجام شد و تمرینات خوب، بازی حذفی را بردیم و حالا 
روی مسابقات بعدی تمرکز و آمادگی کافی داریم. خدا رو شکر بازی پارس جم در حذفی را بردیم و روحیه تیم بازگشته است. شرایط 

تیم ما خیلی بهتر شده است. ان شاءالله بتوانیم یک نتیجه خیلی خوب در بازی صنعت نفت بگیریم و برای دو بازی آخر آماده باشیم.
او درباره آخرین شرایط آمادگی خودش تصریح کرد: شرایطم خوب است. مصدومیت و هفت هفته ای که نبودم کمی مرا از شرایط 
خوبم دور و اذیتم کرد؛ ولی خدا را شکر الان شرایط خیلی خوبی دارم. امیدوارم در بازی های باقی مانده بتوانم نظر آقای ساپینتو را جلب 

کنم و در چهار، پنج بازی باقی مانده لیگ و جام حذفی بازی کنم.
مهدی پور با اشاره به قرعه استقلال برای بازی مقابل نساجی در جام حذفی افزود: به هر حال این مرحله نیمه نهایی جام حذفی است 
و شرایط هر چهار تیم خوب بوده که تا این مرحله رسیدند. نساجی هم تیم خوبی است و در چند هفته اخیر نتایج خوبی گرفته است. 

پیکان تیم خوبی بود که آن ها توانستند سه بر صفر شکستش دهند. قطعا برنامه ما طوری است در هر دو جام موفق باشیم.
این هافبک استقلال درباره این که بازیکنان این تیم دوست داشتند در جام حذفی به پرسپولیس برخورد کنند، بیان کرد: دوست داشتیم 
به پرسپولیس بخوریم. به هر حال یک سری رفتارها را دوست ندارم. شاید علیرضا بیرانوند دوست داشته باشد چنین حواشی ای به وجود 
بیاورد. من همیشه دوست دارم هوادار تیم خودم را شاد کنم اما تحت هر شرایطی به هوادار تیم رقیب هم احترام می گذارم. به نظرم کار 
علیرضا بیرانوند خوب نبود اما هر فردی دیدگاه و طرز تفکر خودش را دارد. تیم ما علاقه دارد خیلی زود یک بازی با پرسپولیس داشته باشد.

وی درباره دیدار مقابل نساجی خاطرنشان کرد: همه تلاش مان را می کنیم تا تیم خوب نساجی را شکست بدهیم. آن ها هم تیم هوادار 
را شکست بدهند. به نظرم یک فینال خوب می شود که اتفاقات زیادی در آن می افتد.

مهدی پور در ادامه اظهار کرد: این یک مساله عادی است که سه هفته آخر لیگ بازی ها هم زمان باشد. غیرهمزمانی در شرایطی که 
لیگ این قدر حساس است و در شرایط قهرمانی جدول، تاثیرگذار است. الان شرایط ویژه ای است؛ سه تیم با یک امتیاز اختلاف نسبت 

به یکدیگر در جدول حضور دارند. چه اتفاقاتی می افتاد که چنین تصمیماتی گرفته می شود، واقعا نمی دانم.
این هافبک استقلال درباره شرایط قراردادش در آخر فصل نیز گفت: با استقلال قرارداد دارم اما باید اجازه بدهیم که فصل تمام شود 

و نسبت  به آخر فصل و اتفاقات، بعد از پایان این فصل تصمیم می گیرم.

ستاره ایرانی پورتو ماندن در پورتو یا رفتن از این تیم را به پایان 
فصل موکول کرد.

 به نقل از رکورد، مهدی طارمی مانع از تسلیم شــدن پورتو در 
راه قهرمانــی در لیگ پرتغال شــده و همچنان امیدهایش را برای 
دیدارهای پایانی فصل حفظ کرده است. مهاجم ایرانی در دیدارهای 
قبلی تیمش توانسته عملکرد خوبی داشته باشد و گل های حساسی 

را به ثمر رسانده است.
قرارداد مهدی طارمی تابســتان ۲۰۲۴ به پایان می رســد ولی 
احتمال فروش او نیز مطرح شــده اســت؛ چرا که اگر پورتو قصد 
درآمدزایی داشته باشد تنها تابستان امسال فرصت دارد بازیکن ایرانی اش را بفروشد در غیر این صورت طارمی بازیکن آزاد خواهد 

شد و می تواند تیم بعدی خود را انتخاب کند.
حالا رقابت برای قهرمانی در لیگ به اوج خود رسیده است و بنفیکا با چهار امتیاز بیشتر در صدر قرار دارد و چهار بازی تا پایان 

فصل باقی مانده است. با این حال دیدارهای بنفیکا سخت تر است و پورتو امیدهایش را برای قهرمانی از دست نداده است.
مهاجم ایرانی یکی از برجسته ترین بازیکنان پورتو در این فصل بوده است. او تا کنون ۱۶ گل در لیگ پرتغال به ثمر رسانده است 
و تنها یک گل با ژائو ماریو و گونچالو راموس در صدر جدول گلزنان فاصله دارد. طارمی علاوه بر این شش پاس گل هم داده است. 

او به طور مستقیم در 3۴درصد از گل های تیمش تاثیر مستقیم داشته است.
مهدی طارمی در پاسخ به سوالی درباره تمدید قراردادش با پورتو یا رفتن از پورتو حاضر به دادن جواب مستقیم نشد و عنوان 
کرد در پایان فصل درباره آینده اش تصمیم می گیرد و اکنون تمام تمرکز او روی بازی های باقیمانده پورتو است. به این ترتیب طارمی 
ماندن یا رفتن از پورتو را به پایان فصل موکول کرده است و باید دید این بازیکن ایرانی چه عناوینی را در این فصل کسب خواهد کرد.

مهدی طارمی در این فصل در ۴۵ بازی برای پورتو توانست ۲۵ گل به ثمر برساند. البته نباید این نکته را فراموش کرد که این 
بازیکن در 3۲ بازی به عنوان بازیکن ثابت به میدان رفته است. غیر از این طارمی در حمله بازیکن موثری است و می تواند تاثیر بالایی 

در حملات و گلزنی های تیمش داشته باشد.
او فصل گذشته با ۲۶ گل در ۴۸ بازی بهترین عملکرد باشگاهی خود را داشت و امسال می تواند این رکورد را بهبود ببخشد. او از 
زمان حضورش در پورتو در هیچ فصلی کمتر از ۲۰ گل نزده است. طارمی اکنون با زدن یک گل دیگر می تواند رکورد گلزنی فصل 
قبل خود یعنی زدن ۲۶ گل در یک فصل را تکرار کند که با توجه به دیدارهای پورتو در لیگ و جام حذفی بعید نیست طارمی بیش 

از این ها گلزنی کند و بتواند رکورد گلزنی اش را بهبود ببخشد.
این هفته پورتو در هفته سی ام لیگ برتر پرتغال به مصاف بوآویشتا رفت که در نهایت با تک گل مهدی طلرمی در دقیقه ۵۹ 
از روی نقطه پنالتی به پیروزی رسید. پورتو در این دیدار به درد سر هم افتاد و از دقیقه ۶۶ با اخراج ایوان مارکانو ۱۰ نفره به بازی 

ادامه داد. با این نتیجه پورتو ۷۴ امتیازی شد و فاصله چهار امتیازی با بنفیکای صدرنشین را حفظ کرد.

طارمی: الان نه، آخر فصل!

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     جام حذفی بیست و دومین لیگ برتر ایران به مرحله نیمه نهایی خود رسیده است. مسئولان سازمان لیگ برای تعیین سرنوشت محل 
میزبانی جام حذفی فوتبال ایران، به سراغ قرعه کشی رفتند تا از میان ورزشگاه های آماده و استاندارد موجود در سطح کشور، بهترین گزینه ها انتخاب 

شوند. در قرعه کشی انجام شده، ورزشگاه شهدای کرمان به عنوان اولویت اول و ورزشگاه یادگار امام تبریز به عنوان اولویت دوم نام شان از داخل گوی بیرون آمد اما با 
وجود وعده های داده شده، احتمال برگزاری فینال در ورزشگاه ثالث محتمل است!

جام سرگـــــردانجام سرگـــــردان

  مس ورزشگاه ندارد
 تبریز انصراف داد!

گزینــه اولی کــه بــرای میزبانی جام حذفی مشــخص 
شــد ورزشــگاه شــهدای مس کرمان بود اما وضعیت فعلی 
این ورزشــگاه نشــان می دهد که هنوز آمــاده بهره برداری 
 نیســت و قطعاً این ورزشــگاه نمی تواند میزبــان فینال جام 

حذفی باشد!
 حال خبر کناره گیری تبریز و ورزشــگاه یــادگار امام از 
میزبانی فینال جام حذفی به گوش رسیده است. روز گذشته 

ششگلانی رئیس هیأت فوتبال استان آذربایجان شرقی اعلام 
کرد با اتمام لیگ برتر و از روزهای پایانی اردیبهشت بازسازی 
ورزشــگاه یادگار امام آغاز و طبیعتاً نمی توانیم پذیرای بازی 

فینال جام حذفی باشیم.
 هیأت فوتبال اســتان هم به سازمان لیگ این موضوع را 
اعلام و قرار اســت روشنک رسماً لغو میزبانی ورزشگاه یادگار 

امام تبریز را بعد از این دیدار اعلام کند.
امیرحسین روشنک مسئول مسابقات جام حذفی در واکنش 
به خبر انصراف تبریزی ها از میزبانی فینال جام حذفی گفت: 

»من هم این موضوع را شنیده ام اما هنوز نامه نگاری در این زمینه انجام نشده و هیچ نامه رسمی 
مبنی بر انصراف تبریز به ما نرسیده است.

 طبق قرعه کشــی انجام شده ورزشــگاه یادگار امام تبریز باید میزبان فینال باشد اما برای 
قطعیت یافتن موضوع باید مقامات اســتان آذربایجان شرقی به ویژه مقامات امنیتی، تأییدیه 

نهایی را بدهند.«
جواد ششــگلانی رئیس هیأت فوتبال استان آذربایجان شرقی درباره عدم میزبانی تبریز از 
فینال جام حذفی توضیح داد: »چنین چیزی نیســت. نمی دانم آقای روشنک چرا روز گذشته 

این حرف ها را زده است، اما تبریز نمی تواند میزبان فینال جام حذفی باشد.
 کمیته صدور مجوز حرفه ای برای صدور مجوز باشگاه تراکتور چند ایراد به ورزشگاه یادگار 
امام گرفته اســت که به همین دلیل پس از پایان لیگ مراحل بازسازی ورزشگاه انجام خواهد 

شد. به همین دلیل هم تبریز میزبان فینال جام حذفی نخواهد بود.«
 

  دربی احتمالی
کلید ماجراست؟

با توجه به مشکلات ورزشگاه های شهدای کرمان و یادگار امام تبریز، به نظر می رسد که باز 
هم ورزشگاه آزادی تهران برای مسئولان سازمان لیگ در اولویت باشد.

 مرحلــه نیمه نهایی جام حذفی فوتبال ایران در شــرایطی برگزار می شــود که 3 نماینده 
از اســتان تهــران حضــور دارند و نســاجی مازندران، تنها تیم شهرســتانی حاضــر در این 
مرحله از رقابت  ها اســت. مســئولان ســازمان لیگ با توجه به حضور نســاجی در مرحله 
نیمه نهایــی چشــم انتظار تعیین نتایج این مرحله هســتند تا محل برگزاری مســابقه فینال 
 جام حذفی به صورت رســمی مشــخص شــود. از طرفی بــا برخورد احتمالی اســتقلال و 

پرسپولیس در فینال شاید بهترین گزینه با وجود تکراری بودن آن ورزشگاه آزادی باشد.
تغییــر  احتمــال  و  نیمه نهایــی  مرحلــه  در  نســاجی  حضــور  دربــاره  روشــنک 
میزبــان فینــال جــام حذفــی توضیــح داد: »بــا توجــه بــه اینکــه نســاجی تیمــی 
 غیــر تهرانی اســت، بــرای انتخــاب ورزشــگاه آزادی باید ببینیــم این تیم چه شــرایطی 
خواهد داشت. چون ورزشگاه فینال باید بی طرف باشد. اگر برگزاری بازی در تبریز به هر دلیلی 

امکانپذیر نباشد، هر گزینه ای محتمل خواهد بود؛ حتی ورزشگاه آزادی.«
ورزشــگاه های نقش جهان اصفهان و امام رضا)ع( مشهد هم دیگر گزینه های در دسترس 
سازمان لیگ هستند که در صورت فینالیست  شدن احتمالی نساجی مازندران، احتمال تغییر 
محل میزبانی فینال جام حذفی وجود دارد اما اگر در مسابقه فینال جام حذفی سرخابی های 
پایتخت مقابل هم قرار گیرند و یا اســتقلال به مصاف هوادار تهران برود، به نظر می رســد که 

برگزاری مسابقه فینال در ورزشگاه آزادی تهران حتمی باشد.
البته سابقه همیشه نشان داده است تنوع میزبانی در برگزاری فینال جام حذفی هیچ وقت 
جوابگو نبوده است. این کار هم نیاز به آمادگی زمین دارد و هم آمادگی میزبانی. درس گرفتن 
از تجربیات گذشته و برگزاری فینال ها در خرمشهر با شرایط بد زمین و میزبانی و حتی بی تجربه 
بودن ورزشگاه هایی مثل فولاد آره نا و تبریز از این رقابت ها، شاید همه را برای برگزاری فینال 

در آزادی قانع کند.
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نوراللهی خارج از دسترسِ پرسپولیس
 احمد نوراللهی را به جرأت می توان یکی از کم حاشیه ترین بازیکنان سال های اخیر 
فوتبال ایران دانســت. هافبک 3۰ ساله ای که بعد از درخشش با پیراهن پرسپولیس 

راهی امارات شد تا برای شباب الاهلی بازی کند.
 نوراللهی که با امضای قراردادی دو ساله به الاهلی رفت، با تغییر سرمربی و روی 
کار آمــدن لئوناردو ژاردیم به جای مهدی علی تبدیل به بازیکنی مهم شــد و حالا 
یکی از کلیدی ترین مهره های تیمش محســوب می شــود. قرارداد نوراللهی در پایان 
فصل تمام می شــود اما الاهلی او را دوباره می خواهد و پیشنهاد تمدید هم در جیب 
 هافبک تیم ملی ایران اســت. بنابراین مســیر برای بازگشت نوراللهی به پرسپولیس

 با موانعی سخت مواجه است، مگر اینکه شماره ۷ الاهلی علاقه مند به بازگشت باشد و 
از خیر قرارداد نجومی با الاهلی بگذرد. اتفاقی که با توجه به فشار الاهلی برای تمدید 

قرارداد کمی بعید است.
 

 قرارداد تا 30 ژوئن 2023
احمد نوراللهی تابســتان ۱۴۰۰ با قراردادی دو ساله به الاهلی رفت و پیراهن این 
تیم را پوشــید. قرارداد او 3۰ ژوئن ۲۰۲3 به پایان می رسد و او به عنوان بازیکن آزاد 
می تواند تیم جدید خود را انتخاب کند. البته به شرطی که پیش از این موعد قرارداد 
خود را با الاهلی تمدید نکند. او مثل مهدی قایدی و فرهاد مجیدی با شرکت نقل و 

انتقالاتی فری کیک اسپورتس امارات همکاری می کند.

  22 بازی، 1856 دقیقه
نوراللهی این فصل ۲۲ بار در ترکیب الاهلی حضور داشته، ۱۸۵۶ دقیقه در زمین 

بــوده و یک گل به ثمر رســانده. او ۲ پاس گل هــم داده و یکی از بازیکنان کلیدی 
تیمش بوده است.

 
 هفتمین بازیکن برتر امارات

هافبک تیم ملی با بازی هایی که به نمایش گذاشته، از سوی کارشناسان اماراتی میانگین 
نمره ۷/۵۶ را گرفته. او با این نمره هفتمین بازیکن برتر لیگ امارات محسوب می شود. اتفاقی 
 مهم که با توجه به حضور بازیکنان خارجی باکیفیت در ادنوک لیگ، برای نوراللهی یک موفقیت 

بزرگ است.

 رکورددار بازی در الاهلی
نوراللهی با شرکت در ۲۲ بازی و ۱۸۵۶ دقیقه حضور در زمین، میان تمام بازیکنان 

الاهلی رکورددار است. او بیشترین تعداد و دقایق بازی را به نام خود ثبت کرده و همین 
مسأله نقش کلیدی نوراللهی را در ترکیب الاهلی نشان می دهد.

 
  45 بازی و 8 تأثیر

احمد نوراللهی از وقتی پیراهن الاهلی را پوشیده، ۴۵ بار در لیگ امارات بازی کرده، 
۴ گل زده و ۴ پاس گل هم داده. او روی هم ۸ تأثیر مســتقیم روی گل های الاهلی 

داشته و این برای یک هافبک میانی تقریباً تدافعی آمار مناسبی محسوب می شود.
 

 بازگشت، شاید وقتی دیگر
پرسپولیس همیشــه خواهان همکاری دوباره با احمد نوراللهی است. اصلًا کدام 
مربی را سراغ دارید که بدش بیاید با هافبکی پر انرژی، جنگنده، ملی پوش و مهمتر 
از همه بی حاشیه همکاریکند. با این حال پیشنهاد نجومی الاهلی برای تمدید قرارداد 
و همچنین تصمیــم احتمالی نوراللهی برای ادامه حضور در جمع لژیونرها، احتمال 

بازگشت او به پرسپولیس را کاهش می دهد.
 

  دنبال اثبات به قلعه نویی
در جام جهانی احمد نوراللهی یکی از بازیکنان ثابت تیم ملی بود و در هر سه دیدار 
در ترکیب اصلی حضور داشــت. او که مورد توجه کارلوس کی روش قرار داشــت، در 
لیست امیر قلعه نویی نیز بود و مقابل کنیا و روسیه، یکی را بازی کرد و دیگری را روی 
نیمکت نشست. نوراللهی به دنبال اثبات توانایی هایش به امیر قلعه نویی است تا همچنان 

یکی از بازیکنان ثابت و کلیدی تیم ملی باشد.

  اینفانتینو به ایران می آید
رئیس فدراســیون فوتبال گفت با روســای فیفا و کنفدراســیون فوتبال آســیا درباره رفع مشکل انتقال منابع مالی فوتبال ایران بحث و گفت وگو کرده اســت. به نقل از فدراسیون فوتبال، مهدی تاج، نایب رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا پس از برگزاری هشتمین کنگره فیفا 
در تاجیکســتان عنوان کرد: نشســت خوبی با حضور رئیس فیفا، معاون وی و رئیس کنفدراســیون فوتبال آســیا برگزار شد. در این جلسه درباره موضوعات مختلف مرتبط با توسعه و رشد هر چه بیشتر منطقه آسیای مرکزی تبادل نظر شد.وی افزود: فدراسیون فوتبال جمهوری 

اسلامی ایران آمادگی خود را برای میزبانی نهمین کنگره کافا ابراز کرد. به طور حتم، تعامل میان کشورهای عضو کافا در آینده بیشتر و بیشتر خواهد شد و امیدوارم در نهایت این همکاری ها سبب ساز پیشرفت های همه جانبه فوتبال در کل قاره شود.
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 تحلیلگران از کاهش بهای 
طلا خبر می دهند

جی ام سی برای نسخه سنگین پیکاپ سی یرا 
دو مــدل آفــرودی توانمند را ارائــه کرده که با 
تجهیزات مخصوص آماده بیراهه نوردی هستند.

جی ام ســی برای پیکاپ ســی یرا HD نسخه 
آفــرودی AT4X را ارائه کــرده و توانمندترین و 
لوکس ترین پیکاپ ســنگین تاریخ خود را پدید 
آورده است. این نسخه تجهیزات مخصوص آفرود 
مثل افزایش ارتفاع ۳۸ میلی متری تعلیق، قفل 
دیفرانسیل عقب، لاستیک های ۳۵ اینچی گودیر 
تریتوری، صفحه محافظ فولادی گیربکس کمکی، 
صفحه محافظ آلومینیومی جلو و کمک فنرهای 
مالتی متیک DSSV را به سی یرا ۲۵۰۰HD اضافه 

کرده است.
ازآنجایی که این یک سی یرای سنگین است، 
خریداران همچنان ظرفیت یدک کشی ۸.۴ تنی و 
پیشرانه های ۶.۶ لیتری دیزلی یا بنزینی را خواهند 
داشت که به گیربکس ۱۰ سرعته اتوماتیک متصل 
می شوند و با ســامانه چهارچرخ محرک همراه 
هستند. در داخل پیکاپ هم شاهد فضای لوکسی 
با ماساژور صندلی های جلو، تریم چوب واقعی و 

سیستم صوتی Bose با ۱۲ بلندگو هستیم.
اما برای کســانی کــه توانایی هــای آفرود 
حتی بیشــتری می خواهند، جی ام ســی نسخه 
تهاجمی تری بنام سی یرا HD AT4X AEV ادیشن 
را هم ارائه کرده است. این نسخه از طریق همکاری 
با برند AEV توسعه پیدا کرده و به همه چیزهایی 
که در سی یرا HD AT4X ارائه می شود تجهیزات 
آفرود بیشــتری را اضافه می کند. این تجهیزات 
شامل ســپرهای فولادی با قلاب های بکسل و 
وینچ در جلو به همراه صفحات محافظ فولادی و 

رینگ های ۱۸ اینچی منحصربه فرد خواهد بود.
جی ام سی هنوز قیمت این نسخه های آفرودی 
را اعلام نکرده اســت ولی انتظار می رود در صدر 
خانواده ســی یرا قرار گیرند. پیش بینی می شود 
ســی یرا HD AT4X و AT4X AEV ادیشن در پاییز 

آینده راهی نمایندگی های فروش شوند.

 X2 به گفتــه مقامات ب ام و، نســل بعدی
کــراس اوور بزرگ تری با حالــت کوپه مانند 
بیشتر خواهد بود که شبیه نسخه کوچک تری 

از مدل های X4 و X6 به نظر خواهد رسید.
تعدادی از مقامات ب ام و در گفتگو با کارباز 
جزئیات هیجان انگیزی در مورد نســل بعدی 
کراس اوور X2 گفته اند. این خودرو مثل نســل 
کنونی در پلت فرم و پیشرانه ها با X1 اشتراک 
خواهد داشــت امــا ب ام و این بار در مســیر 
متفاوتــی حرکت خواهد کرد. دکتر »نیکولای 
مارتین« معاون ارشــد بخش تجربه رانندگی 

ب ام و می گوید:
درنتیجه، نســل بعدی X2 بزرگ تر از نسل 
قبلــی و احتمالاً بزرگ تــر از X1 خواهد بود. 
ایــن موضوع با آنچه در نوربرگ رینگ در حال 
آزمایش دیده ایم همخوانی دارد. طراحی نهایی 
X2 نیز بیشتر از قبل حالت کوپه مانند خواهد 
داشت و شبیه نسخه ای کوچک تر از مدل های 

X4 و X6 خواهد بود.
یکــی از ســخنگویان ب ام و در این رابطه 
می گوید:ما شاهد استقبال بیشتری از مدل هایی 
بودیم که دنباله روی زبان طراحی X6 هستند

مقامــات باواریایی اما اطلاعات بیشــتری 
در مورد نســل بعدی X2 نداده اند. بااین حال، 
 X1 بــا توجه به چیــزی که در نســل جدید
دیده ایــم، ب ام و قصــد دارد کراس اوورهــای 
کوچک خــود را کاربردی تر کنــد. به همین 
دلیل، X1 جدید کشــیده تر، عریض تر و بلندتر 
شــده و فضای بار و سرنشین آن بشدت بهتر 
شده اســت. با قضاوت از روی پروتوتایپ هایی 
که در نوربرگ رینگ دیده ایم، X2 جدید هم در 
همین مسیر گام خواهد گذاشت. این در حالی 
اســت که X2 کنونی خصوصاً در صندلی عقب 

بسیار تنگ است.
به احتمال زیاد، نســل بعــدی X2 از همان 
پیشرانه های X1 استفاده خواهد کرد و بنابراین 
در اینجا هم شــاهد یک موتور ۲ لیتری چهار 
سیلندر توربو با ۲۴۵ اسب بخار قدرت و ۴۰۰ 
نیوتن متر گشــتاور خواهیم بــود که به یک 
گیربکس هفت سرعته دوکلاچه جدید متصل 
می شود. علاوه بر این، تصاویر جاسوسی ساخت 
نســخه قوی تر M35i را هم نشان داده اند. این 
نســخه در نسل کنونی ۳۰۶ اسب بخار قدرت 
دارد اما به احتمال زیاد در نســل جدید قوی تر 
خواهد شــد. X2 جدید در داخل هم کابینی 

مشابه X1 خواهد داشت.

 HD معرفی جی ام سی سی یرا
 AT4X، پیکاپ غول پیکری 

برای آفرود

 بایدها و نبایدهای 
تغذیه ای میگرن

ز  ا یکــی  ن  میگــر
بیماری های شایع است که 
معمولا افراد زیادی درگیر 
اعلام  طبق  می شوند.  آن 
جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر 
وزارت بهداشت، باید توجه 
کرد که یکســری غذاها 
میگرن،  به  مبتلایان  برای 
ممنوع است و رعایت برخی 
نکات تغذیــه ای می تواند 
را  بیماری  این  درد  شدت 
در افــراد کاهش دهد. در 
بایدها  اینفوگرافیک  این 
و نبایدهــای تغذیــه ای 
میگرن  بــا  رابطــه  در 
را مشــاهده می کنیــد.

  اینفوگرافیک

از مرگ بوده اند.
 بــه نقل از فیز، این حقیقت که این داســتان های 
نزدیک به مرگ افراد مختلف با پیشینه های فرهنگی 
متفاوت عناصر مشترک زیادی دارند، نشان از احتمال 
وجود یک مکانیســم بیولوژیکی دارد که هنوز توسط 

دانشمندان رازگشایی نشده است.
در مقاله جدیدی که روز دوشنبه در مجموعه مقالات 
آکادمی ملی علوم)PNAS( منتشر شد، محققان دانشگاه 

»میشیگان« شواهدی از افزایش فعالیت مغز مرتبط با 
هوشیاری در دو بیمار در حال مرگ یافتند.

»جیمو بورجیگین«، نویسنده ارشد این مطالعه که 
آزمایشگاهش به درک مبانی عصبی آگاهی اختصاص 
دارد، به خبرگزاری فرانسه گفت: اگرچه این اولین مطالعه 
در نوع خود نیست، اما چیزی که این تحقیق جدید را 
متمایز می کند این است که جزئیات آن به گونه ای است 

که پیش از این هرگز انجام نشده است.

کسانی که تجربه ی نزدیک به مرگ داشته اند اغلب تجربیات 
خارق العاده ای را به یاد می آورند مانند دیدن نور در انتهای یک 
تونل، شناور شدن در محیطی خارج از بدن، مواجهه با عزیزان 
فوت شــده یا تکرار رویدادهــای مهم زندگی در یک لحظه و 
اکنون دانشمندان شــاهد فعالیت رازآلود مغز لحظاتی پیش 

چرا هنگام مرگ کل زندگی از 
برابر چشمانمان می گذرد؟

دلار  53.400

یورو 59.170

پوند  68.950

درهم  15.250

لیر  2.900

سکه  تمام  34.120.000

سکه نیم  19.900.000

سکه ربع  13.350.000

سکه یک گرمی  7.700.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

با توجه به اینکه طلا در انتهای ماه آوریل پس از نوسانات 
زیاد، همچنان در سطح ابتدای ماه قرار داشت، تحلیلگران 

الگوهای تکنیکال طلا را نزولی می دانند.
، سایت »اینوستینگ« در یادداشتی برخی حرکت های 
تأثیرگذار پیرامون طلا را در ماه آوریل اینگونه تشریح کرد:

قیمت طلا در این ماه انواع و اقسام حرکت ها را انجام 
داد، اما در نهایت تقریباً همان جایی که ماه را آغاز کرده 
بود، آن را به پایان رساند.ماه آوریل برای طلا از سطح ۱99۰ 
دلار آغاز شــد، سپس طلا تا ۲۰۶۳.۴۰ دلار حرکت کرد 
و دیروز نیز در ســطح ۱999 دلار بسته شد. در لحظه ی 
نوشتن این مقاله، معاملات آتی طلا، همانگونه که در نمودار 
بالا مشاهده می کنید، با قیمت ۱99۳ دلار معامله می شوند.

این بدان معناست که طلا یک کندل معکوس ماهانه ی 
عظیم را تشکیل می دهد. از آنجایی که قیمت های باز و 
بسته شدن )با فرض اینکه قیمت فعلی قیمت نهایی پایان 
آوریل خواهد بود( تقریباً یکســان اســت، به این کندل 
»دوجی ســنگ قبر« می گویند.اگر طــلا از اینجا کمی 
به ســمت بالاتر حرکت می کرد، بر اساس حرکت قیمت 
ماه آوریل، یک کندل »ســتاره دنباله دار« ایجاد می شد.

از ســوی دیگر، چنانچه فلز زرد از اینجا کمی به سمت 
پایین تر می رفت، باز هم یک کندل »ســتاره دنباله دار« 

ایجاد می کرد، البته یک کندل دیگر.
چه تفاوتی در این بین وجود خواهد داشت؟

هیــچ! چرا که همــه ی کندل هــا الگوهای معکوس 
هستند. به عبارت دیگر، بدون توجه به اینکه از چه نامی 
برای نامیدن حرکت قیمت این ماه اســتفاده می کنیم، 
پیامدها تقریباً به طور قطع پس از جلسه ی امروز کاهشی 

خواهند بود.
تنها چیــزی که می تواند کندل اســتیک این ماه را 
صعودی کند، یک رالی حداقل ۳۰ دلاری اســت که باید 
امروز اتفاق بیفتد و البته بر اســاس تحلیل کاهش پیش 

از بازار، بسیار بعید است که شاهد چنین چیزی باشیم.
تحلیلگران بارها در مورد اهمیت تغییرات هفتگی قیمت 
طلا نوشته اند، اما تغییرات ماهانه ی قیمت آن را به سطح 
دیگری می برد. چرا که یک ماه کامل، زمان کافی است تا 
هر نویز قیمتی به طور متوسط کاهش یابد و ناپدید شود. 

اما در نهایت چه اتفاقی افتاد؟
با نگاهی به عملکرد طلا در ماه گذشته می توان به وضوح 
دید که در این ماه در حوزه ی طلا، هیچ اتفاقی نیفتاد، جز 
شکست طلا از بالای ۲۰۰۰ دلار.به علاوه برگشت ماهانه، 
یک نشانه ی بسیار قدرتمند و نزولی است که به کاهش 

قیمت طلا در ماه های بعد اشاره ی مستقیم دارد.
چگونه همه چیز فقط بر اســاس نمودار بالا می تواند 

نزولی تر شود؟
حقیقتاً می شود - لطفاً به چگونگی شروع شدیدترین 
کاهش طلا در دهه های گذشته دقت کنید. منظور سال 
۲۰۰۸ است.طلا بلافاصله پس از یک تغییر ماهانه آن را 
شــروع کرد! برگشت ماهانه ی قبلی و فعلی با فلش های 
نارنجی مشخص شده است. با توجه به سابقه ی تاریخی، 
مفاهیم در اینجا کاملأ نزولی هستند.مطمئناً، طلا اکنون 
رشــدی هماننــد صعود اصلاحی پیش از لغزش ســال 
۲۰۰۸ نداشــته است، اما اندازه ی کلی رالی ها )برحسب 
درصد( بســیار مشابه است. این همان چیزی است که با 
مســتطیل های سبز مشخص شده است.از این رو، حتی 
اگر رالی اخیر برای خیلی ها تغییردهنده ی بازی به نظر 
می رسید، اما همه ی این ها در الگوی مشابهی است که با 

کاهش شدید پایان یافت. 

  حرکت پایدار اما محدود نقره
نقره امروز در ادامه ی روند نزولی روز جمعه، تا سطح 
۲۴.9۵ دلار کاهش می یابد. به گفته ی تحلیلگران، روند 
نزولی محدود، چشم انداز آتی این فلز گرانبها خواهد بود.

 )XAG/USD( به نقل از »اف ایکس استریت«، قیمت نقره 
تا سطح 24.95 دلار کاهش یافت و بدین ترتیب در اوایل 
روز دوشنبه، اولین ضرر روزانه در سه روز اخیر را به ثبت 
رســاند. طی این روند، فلز درخشان در واقع دوربرگردان 
 )SMA-100( اواخر جمعه را از میانگین متحرک ســاده
افزایش می دهد.با توجه به خط ثابت RSI که به نفع آخرین 
ضعف نقره )XAG/USD( است، قیمت فلز سفید می تواند 
شاهد نزول بیشتر به سمت خط حمایتی صعودی آغازشده 
از پنج شــنبه ی گذشته، نزدیک به 24.85 دلار باشد.اگر 
قیمت نقره حمایت فوری را بشکند، قبل از سطح 200-
SMA نزدیک به 24.10 دلار، یک منطقه ی افقی شامل کف 
قیمت های چندگانه ی آغازشده از ماه آوریل که نزدیک به 
24.55 الی 50 دلار مشــخص شده است، وجود خواهد 

داشت تا خرس های نقره XAG/USD را به چالش بکشد.

اختراع یک ساعت نظامی برای تشخیص فوری عفونت

  صعود دلار جهانی
دلار در حالی صعود کرده است که معامله گران انتظار افزایش نرخ بهره توسط فدرال رزرو را دارند.

به نقل از مارکتینگ، دلار ایالات متحده در برابر همتایان خود افزایش یافت زیرا فعالان بازار ظاهرا 
برای افزایش نرخ بهره در پایان نشست سیاست پولی فدرال رزرو در روز چهارشنبه آماده شدند.

اعداد و ارقام هزینه های ساخت و ساز به احتمال سخت گیری بیشتر، توسط بانک مرکزی ایالات متحده 
اشاره می کند.یورو در برابر دلار آمریکا ۲۵.۰ درصد کاهش یافت و در ساعت یک و ۳۵ دقیقه بعد از ظهر 
به وقت شرقی ۱۰۵9۵.۱ معامله شد.در همان زمان پوند انگلیس با ۶۶.۰ درصد کاهش به ۲۲9۴۲.۱ 
دلار رســید.واحد پول آمریکا ۴۸.۰ درصد در مقایســه با ین ژاپن جهش کرد و در ساعت یک و ۷۳ 
دقیقه بعد از ظهر به وقت شرقی به ۱۳۴.۷۳۱ رسید.بهای هر انُس طلا در بازارهای جهانی به یک هزار 
و ۲99 دلار رسید.بر اساس این گزارش، قیمت گوشت در یکی از فروشگاه های منطقه آذری تهران، 
ران گوسفندی ۴۰۰ هزار تومان، سردست ۳۸۰ هزار تومان، راسته گوسفندی ۴۵۰ هزار تومان، ران 
گوســاله ۳۲۰ هزار توما، سردست گوساله ۳۱۰ هزار تومان، قلوه گاه گوساله ۲۸۰ هزار تومان و دنبه 

گوسفندی ۲۵۰ هزار تومان به فروش می رود.  

ن  
وما

ر ت
53.40053.400    هزا

وزارت دفاع ایالات متحده یک پوشیدنی اختراع کرده است 
که به سرعت عفونت ها را شناسایی می کند و این دستگاه به 

زودی توسط ۳۶۰ گروهبان استفاده می شود.
 به نقل از آی ای، وزارت دفاع ایالات متحده)DOD( در طول 
همه گیری جهانی کووید-۱9 یک ابزار پوشیدنی اختراع کرده 
که در شناسایی عفونت ها بسیار ماهر است. این خبری است 

که این وزارتخانه به تازگی منتشر کرده است.
اکنون این وزارتخانه آماده اســت تــا گام های بعدی را 
در آنچــه که پروژه ارزیابی ســریع مواجهه با تهدید نامیده 

می شود، بردارد.
وزارت دفــاع آمریکا ســرمایه گذاری زیادی برای حفظ 
آمادگی نیروهای خود برای انجام ماموریت های ضروری انجام 
می دهد. با این حال، خطر ابتلا به بیماری های عفونی مانند 
کووید-۱9 همواره یک متغیر غیرقابل پیش بینی بوده است.

جف اشنایدر مدیر برنامه توسعه RATE می گوید: اکنون 
وزارت دفاع آمریکا با این سیستم هوشمند عفونت یاب موسوم 
به RATE می تواند از پوشــیدنی های تجــاری برای نظارت 

غیرتهاجمی بر سلامت یک عضو استفاده کند و هشدارهای 
اولیه را در مورد عفونت احتمالی قبل از گسترش آن ارائه دهد.

این سیســتم جدید از یک الگوریتــم هوش مصنوعی 
استفاده می کند که با استفاده از داده های بیمارستانی از موارد 
کووید-۱9 آموزش داده شده است و از داده های بیومتریک 
حاصل از پوشیدنی های درجه یک تجاری استفاده می کند.

الگوریتم RATE تشخیص زودهنگام بیماری های عفونی 
را تا ۴۸ ساعت قبل از ظهور علائم ممکن می کند و به طور 

کلی می تواند عفونت را تا شش روز زودتر پیش بینی کند.
اکنون وزارت دفــاع آمریکا بودجه ای برای اضافه کردن 
۴۵۰۰ کاربر دیگر از فناوری پوشیدنی در بخش های مختلف 
دریافت کرده است. گروهی که این فناوری جدید را دریافت 
می کنند، ۳۶۰ گروهبان اول در بخش رزم هوایی خواهند بود.

مایکل ورِنال سرگرد نیروی هوایی و مدیر بخش مدیریت 
استعدادها و ارزیابی ها می گوید: گروهبانان اول به عنوان ستون 
همه سازمان ها در نیروی هوایی ایالات متحده عمل می کنند 
و این فناوری می تواند زندگی آنها و افرادی که به آنها خدمت 

می کنند را بهبود بخشد.
کریســتوفر گریدل، فرماندهی جنگ هوایی می گوید: 
فناوری ســرانجام محصولی را تولید کرده که ســلامت و 
تندرستی کلی را برای جامعه گروهبانان که سلامتی نیروهای 

خود را بر سلامتی خود اولویت می دهند، افزایش می دهد.
وزارت دفاع آمریکا با شرکت فناوری فیلیپس برای توسعه 
این الگوریتم همکاری کرده و این شرکت خصوصی اکنون به 
دنبال تسریع تجاری سازی و تولید انبوه این پوشیدنی جدید 
است.ناوین ناتووال رئیس راه حل های فناوری یکپارچه شرکت 
فیلیپــس در بیانیه ای گفت: از آنجایی که الگوریتم ما فارغ 
از دستگاه است، می توانیم از داده های نشانگر زیستی از هر 
دستگاه تجاری دلخواه استفاده کنیم. سپس آن نشانگرها را 
بــر روی مجموعه داده های بالینی خود در فضای ابری اجرا 
می کنیم تا امتیاز سلامتی RATE ایجاد کنیم. این امتیاز ثابت 
کرده اســت که ما می توانیم آن را از طریق یک مدل به هر 
کسی که می خواهد این قابلیت را به دستگاه خود یا به عنوان 

یک سرویس مستقل اضافه کند، ارائه دهیم.

هم کامیون های بی دماغ و هم 
دماغ دار مزایا و معایب خاص 
خود را دارند اما دلیل اصلی 

جدا شدن راه آمریکایی ها در 
طراحی و ساخت کامیون از 

اروپایی ها قوانین مربوط به طول 
کلی وسایل نقلیه بود.

نسل بعدی بی ام و 
 XM شبیه یک بچه X2

خواهد بود
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